
8ALUMINIJ
^asopis dru`be Talum d. d. Kidri~evo AVGUST 2015

V prvem polletju ustvarili dobi~ek 
Za Talum, d. d., in njegova h~erinska podjetja `elimo, da so poslovno uspe{na podjetja, ki jih odli-
kujeta sposobnost hitrega zaznavanja {tevilnih sprememb v nepredvidljivem poslovnem okolju in

sposobnost u~inkovitega prilagajanja nanje. Zaradi tega potrebujemo stalne inovacije in
izbolj{ave, da v tak{nem okolju ostanemo konkuren~ni.



^asopis dru`be Talum. Naslov uredni{tva: Talum, d. d., Tovarni{ka cesta 10, 2325 Kidri~evo, 

telefon: 02 79 95 108, telefaks: 02 79 95 103, e-po{ta: aleksandra.jelusic@talum.si.

Izhaja mese~no v nakladi 2300 izvodov. 

Uredni{ki odbor: Aleksandra Jelu{i~, glavna urednica, Danica Hrn~i~ in Lilijana Ditrih, ~lanici, ter Darko Ferlinc in Srdan Mohori~, zunanja ~lana. 

Jezikovni pregled: Darja Gabrov{ek Hom{ak, oblikovanje: Darko Ferlinc, avtor naslovnice: Aleksandra Jelu{i~. 

Prelom in priprava za tisk: Grafi~ni studio OK, Maribor, tisk: Tiskarna Ekart d. o. o.

Naslovnica: Otroci v Pacogu
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Specifika na{e primarne dejavno-
sti – proizvodnja aluminija v elek-
troliznih pe~eh – ima to lastnost,
da si nikoli ne privo{~ili dopusta,
temve~ je 24 ur na dan in 365 dni
v letu v pogonu. Beseda dopust
je uporabljena simboli~no, saj to
ne pomeni, da na{i elektrolizerji
v poletnih mesecih ne gredo na
oddih. Seveda si ga privo{~ijo,
pe~i pa ostajajo in se ne menijo
ne za mesece, ne za vreme in ne
za te`ave s ceno elektrike. Od nas
zahtevajo, da vzdr`ujemo proces,
ki te~e v njih, saj vemo, kaj bi za
pe~ in za nas s stro{kovnega vidi-
ka pomenilo, ~e bi ugasnila. 

Tisti, ki {e ni stopil v eno izmed
na{ih dveh elektroliznih hal v
elektrolizi C, si niti v sanjah ne zna
predstavljati, za kako ogromen
sistem gre, in tudi tega ne ve, da
danes v elektrolizi skoraj ne
sre~a{ ve~ delavcev, saj poslu ̀ e -
valci v proizvodni proces vstopa-
jo le toliko, da od~itajo podatke z
enega izmed mnogih ra~unalni-
kov, ki natan~no spremljajo delo-
vanje procesa v vsaki pe~i. 

Kljub temu, da smo v zadnjih letih
zelo odprti, da ljudi vabimo na
na{e dneve odprtih vrat in da si
lahko skupine pod na{im stro-
kovnim vodstvom vedno ogleda-
jo proizvodni proces, se {e vedno
dogaja, da kdo na glas pripomni,
da je Talum umazana proizvod-
nja, vrednote, ki jih poudarjamo,
pa samo prazne floskule. 

^e ne bi tudi sama verjela, da smo
na pravi poti, potem danes ne bi
suvereno zapisovala uvodnika.
Verjamem v cilje, strategijo, na
prvo mesto pa bi postavila vred-
note, tako tiste osebne, za katere
se bojim, da po~asi izginjajo in se
je na dolgi rok treba zanje potru-
diti, kot tudi vrednote, ki smo si
jih postavili kot skupina Talum.
Morda se bo komu ob branju zaz-
delo, da je tudi to samo ena izmed
mnogih fraz, floskul, ki so prazne;
a verjamem, da bo zahodna civi-
lizacija `e v kratkem pri{la do
to~ke, ko na tak{en na~in ne bo
{lo ve~ naprej, saj trenutno ne
do`ivljamo samo gospodarske
recesije, temve~ tudi veliko rece-
sijo vrednot in duha. Ob poplavi
informacij in vsega, kar nam je na
voljo, bi ~lovek pri~akoval, da
bodo ljudje {iroki in da bomo zna-
li razmi{ljati {iroko, onkraj okvir-
jev. A se je `al zgodil paradoks,
da kljub poplavi informacij ljudje
vedno manj razmi{ljajo s svojo
glavo, so vedno manj {iroki,
posledi~no pa vodljivi. Jasno je,
da se na tak{nih temeljih ne da
zgraditi vrednot. Menim, da tam,
kjer je edina vrednota kapital, na
dolgi rok ne moremo vzgojiti
zdrave dru`be in zdravih ljudi. 

Najla`e je govoriti, ko je pa treba
izstopiti iz okvirjev, pa je to te`e,
saj smo ujeti v na{tete stereotipe,
predsodke in okvire, ki nas dr`ijo
in nam dopu{~ajo le malo spre-
memb. A ni, da bi obupali. Neko~
je nekdo zapisal: »Dejstvo, da ne

more{ narediti ni~esar, {e ne po -
meni, da ne more{ narediti vsaj
nekaj.«  

Tako se je tudi Talum odlo~il za
samosvojo pot in v nasprotju z dru -
gimi podjetji, ki jim dirigira iz klju~ -
no kapital, v ospredje postavil
~loveka. Ne re~em, da nam gre
vedno najbolje, a po membno je,
da se trudimo in da se posku{amo
vsak dan spomniti, da {teje ~lovek,
ki ustvarja, razmi{lja in gradi.
Polletni pregled na{ega poslova-
nja tako `e daje rezultate, ki so
spodbudni. Ne gre pa samo za
{tevilke – ~eravno bi mi ra~uno-
vodja ob tej pripombi za`ugal s
prstom. Zgodba o Talumu je celo-
vita in pomeni tudi na{e napore in
vlaganja v okolje, katerega del
smo, pomeni vlaganje v kulturo,
umetnost, v knjige, v glasbo,
izobra`evanje, ozave{ ~a nje, spod-
bujanje {porta ... Morda se na krat-
ki rok komu zazdi nesmiselno, a
na dolgi rok se vse to, kar danes
dajemo v okolje, povrne – elektro-
lizerji bi rekli, da morajo biti pri
pe~i narejeni dobri temelji.  

Tak{nega na~ina razmi{ljanja, ki
smo ga izbrali kot svojo pot, ne
zmore vsak, saj zahteva vodjo, ki
ima poleg vizionarstva in {irine
tudi ob~utek za so~loveka. Zato
sem prepri~ana, da gremo v pravo
smer in lahko brez slabe vesti vsa-
komur, ki ga sre~am in mi za~ne
govoriti o zastareli in umazani
industriji, re~em: »Mi zmoremo!«p

»Tako se je tudi Talum odlo~il za samosvojo pot in v nasprotju z dru gimi podjetji, 
ki jim dirigira izklju~no kapital, v ospredje postavil ~loveka.«

UVODNIK

ALEKSANDRA JELU[I^
GLAVNA UREDNICA

Mi zmoremo!
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UPRAVA

V prvem polletju ustvarili dobi~ek 

DANIEL LA^EN
FOTO: SRDAN MOHORI^

Daniel La~en, ~lan Uprave Taluma

V letu 2015 nadaljujemo z aktiv-
nostmi strategije prestrukturiranja
prodajnih in proizvodnih progra-
mov. Prav tako smo sprejeli {e
dodatne reorganizacijske ukrepe
za doseganje optimalnih eko-
nomskih u~inkov na{ih proizvod-
nih procesov. Zaradi tega smo
dolo~ene procese s 1. majem 2015
reorganizirali, nekatere pa glede
na rezultate v zadnjih treh letih
ekonomsko u~inkoviteje poveza-
li, tako da bomo dosegli ve~jo
donosnost na ravni celotne sku-
pine Talum. 
Iz podatkov v skupinskem izkazu
poslovnega izida za obdobje od
januarja do junija 2015 ugotavlja-
mo, da je skupina Talum ustvarila
dobi~ek v absolutni vrednosti 1,1
milijona evrov. Pozitivni rezultat
v prvem polletju leta 2015 smo
dosegli:
- z dose`enimi vi{jimi prodajnimi
premijami za na{e proizvode
(livarske zlitine, drogovi) v pri-
merjavi s planiranimi, kar smo
dosegli z aktivnim delom na
trgu;

- z doseganjem planiranega fizi~ -
ne ga obsega proizvodnje in pro-
daje;

- z dose`eno povpre~no borzno
ceno aluminija, ki je v tem
obdobju zna{ala 1.598,69 evra
na tono;

- s pove~evanjem proizvodnje in
prodaje proizvodov z vi{jo

dodano vrednostjo (rondelice,
ulitki) ter prihodkov od prodaje
storitev;

- z uresni~evanjem ciljev pri ukre-
pih stro{kovne u~inkovitosti.

Skupna vrednost ustvarjene pro-
daje aluminijev proizvodov je v
obdobju od januarja do junija
letos zna{ala 156 milijonov evrov
in je za 26 odstotkov ve~ja od pro-
daje v enakem obdobju lani. Od
skupaj ustvarjenih ~istih prihod-
kov v vi{ini 169 milijonov evrov,
ki so za 14 odstotkov vi{ji kot v
enakem obdobju lani, smo jih v
izvozu ustvarili 79 odstotkov.
Kljub temu, da so premije na trgu
letos padle in da je trimese~ni LME
v USD na najni`ji ravni v zadnjih
sedmih letih, na osnovi `e skle-
njenih pogodb ob predpostavki
dodatnega neposlab{anja klju~ -
nih pogojev poslovanja dru`be
Talum, d. d., (LME, USD/EUR)
ocenjujemo, da bomo poslovno
leto 2015 zaklju~ili na ravni pol-
letnega pozitivnega poslovnega
izida. Pozitivni u~inek na poslo-
vanje Taluma do konca leta 2015
in tudi v prihodnjih letih bo imel
tudi nedavno sprejet sklep vlade
RS o dolo~itvi vi{ine prispevka za
obnovljive vire energije, ki je
za~el veljati 1. avgusta 2015. S tem
bo imel tudi Talum primerljive
pogoje na podro~ju prispevkov
za obnovljive vire energije, kot jih
ima na{a konkurenca v Evropi.p

Za Talum, d. d., in njegova h~erinska podjetja `elimo, da so poslovno
uspe{na podjetja, ki jih odlikujeta sposobnost hitrega zaznavanja {tevilnih
sprememb v nepredvidljivem poslovnem okolju in sposobnost u~inkovi-
tega prilagajanja nanje. Zaradi tega potrebujemo stalne inovacije in
izbolj{ave, da v tak{nem okolju ostanemo konkuren~ni.
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Da stari livni stroj ne bi {el neo-
pazno v pozabo, navajam nekaj
{tevilk, po katerih se ga bomo
spominjali. V pogonu je bil od leta
1996, torej polnih 19 let. V tem
~asu je bilo na njem odlitih
430.000 ton ozkega traku, iz tega
traku pa izsekanih skoraj 240.000
ton rondelic. Ob tem ne smemo
zanemariti dejstva, da smo na tem
stroju v vseh letih obratovanja
izvedli veliko manj{ih in ve~jih
tehnolo{kih izbolj{av, ki so bile
osnova za konstruiranje nove, tre-
tje generacije Talumovega livne-
ga stroja za ozki trak.
Med desetdnevno prekinitvijo
proizvodnje v juliju je bila izvede-
na ve~ina gradbenih del, ki so

vklju~evala ru{enje starega teme-
lja in izdelavo novega s pripada-
jo~imi energetskimi kinetami.
1. avgusta so sodelavci iz odvisne
dru`be Talum Servis in in`eniring
na novi temelj `e postavili nov
livni stroj. V tem mesecu dalje
montiramo strojno in elektri~no
opremo. Upamo, da bomo konec
avgusta `e lahko opravili prve
vro~e teste, septembra pa posto-
poma za~eli z redno proizvodnjo.
Z novim, ve~jim in zmogljivej{im
livnim strojem bomo pove~ali
razpolo`ljive kapacitete za proiz-
vodnjo legiranih rondelic, hkrati
pa se bomo lahko bolje prilagajali
`eljam kupcev glede terminov za
odpremo rondelic.p

V elektrolizni hali C smo dosegli
nov mejnik: elektrolizna celica
123 je dosegla ~astitljivo starost 11
let. Povedano druga~e: obratova-
la je 4026 dni. 
V elektrolizi imamo trenutno
elektrolizne celice, ki so obrato-
vale 3044 dni, `ivljenjska doba
celic s to vrsto katod pa je v pov-
pre~ju 2900 dni, tako da nas je
celica 123 kar presenetila. Po
informacijah, ki jih imamo iz sve-
ta, pa to ni najstarej{a celica s teh-
nologijo AP18.

Celica 123 je v svoji `ivljenjski
dobi proizvedla pribli`no 5829
ton primarnega aluminija. Za to
smo porabili 11.075 ton glinice in
2332 ton ogljikovega materiala ter
76.418.190 kWh enosmerne elek-
tri~ne energije.
In {e zanimivost. Ko pi{em ta pri-
spevek, elektrolizno celico 123
ravno obnavljamo. Le nekaj dni
po dosegu starosti 11 let se je v
celici za~elo vi{ati `elezo, kar je
znak, da se ̀ ivljenjska doba celice
izteka.p

PE RONDELICE

Zamenjava
livnega stroja

PE ALUMINIJ

Jubilej v elektrolizi

Skladno s strategijo razvoja PE Rondelice do leta 2018 smo z za~etkom
leto{njega kolektivnega dopusta za~eli z izvedbo projekta zamenjave
livnega stroja na liniji za ozki trak {t. 1 (OT1). V ~etrtek, 16. julija 2015,
je bila na livnem stroju linije za OT1 tako odlita zadnja {ar`a ozkega
traku.

Elektrolizna celica 123

TOMA@ GODICELJ
FOTO: TOMA@ GODICELJ

ALEKSANDER ^U[ 
FOTO: ALEKSANDER ^U[ 

Litje zadnje {ar`e na starem livnem stroju

Novi livni stroj na novem temelju
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Novo pridobitev, triosni rezkalni
stroj DMC 1150V proizvajalca
DMG Mori, odlikujejo prilagodlji-
vost, kompaktna in enostavna
konstrukcija in predvsem upo-
rabniku prijazno poslu`evanje.
Zaradi {irokega podro~ja upora-
be bomo pridobili predvsem pri
prilagodljivosti in s tem tudi pri

TALUM SERVIS IN IN@ENIRING

Pove~anje prilagodljivosti
in konkuren~ne 
prednosti
Triosni rezkalni center DMG MORI 

BORUT ZEMLJI^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

Uspe{nost nekega podjetja se med drugim meri tudi s sposobnostjo
hitre prilagoditve na nove razmere in sposobnostjo izkoristka svoje kon-
kuren~ne prednosti. Pogoj pa seveda je, da pozna svoje prednosti in
slabosti. Prav zaradi teh smo v dru`bi Talum Servis in in`eniring, v
obratu Orodjarna, ob koncu lanskega leta za~eli razmi{ljati o novi inve-
sticiji. Glede na trenutno stanje v proizvodnem procesu in glede na stra-
te{ke usmeritve je dokaj hitro padla odlo~itev, da mora nova pridobitev
biti CNC-rezkalni center. Izdelava investicijskega programa nam je to
tudi potrdila.

Zvonko Intihar, Marjan Kova~ec, Miran Haladea, Marjan Jus, Sre~ko [tucl, Robi Medved, Milan Poto~nik, Bojan Cimerman, Pišek Kristjan, Borut Zemljič

Bojan Cimerman, Sre~ko [tucl, Zvonko Intiharp

kraj{anju dobavnih rokov. Za
izdelavo izredno natan~nih delov
je stroj opremljen s krmilnikom
Siemens 840 D. Digitalno konci-
piran krmilnik pri tem zagotavlja
veliko natan~nost in kakovost
povr{ine. Skratka, stroj je ergono-
mi~na re{itev za na{e trenutne
potrebe pri izdelavi orodjarskih
delov oziroma sklopov. Verja -
memo, da z novim investicijskim
ciklusom, ki smo ga za~eli `e leta
2013 z nabavo petosnega centra,
sledimo najsodobnej{im tehno-
lo{kim postopkom izdelave oro-
dij, ki omogo~ajo predvsem
hitrej {o in kakovostnej{o, s tem
pa tudi konkuren~nej{o proiz-
vodnjo orodij. Tako si `elimo
zagotoviti lastni razvoj, skladen s
tr`nimi potrebami in pri~akovanji
ter sinergijo med poslovnimi sub-
jekti v skupini Talum. 

Ravno v teh dneh postavljamo
(priklapljamo) CNC-stroj in upa-
mo, da ga bomo uspe{no zagnali
v 33. tednu. Omeniti je treba tudi,
da smo pred dobrim mesecem
uspe{no izvedli usposabljanje
kadra za poslu`evanje. Uspo sab -
ljanje je potekalo v mati~ni dru`bi
DMG Mori v Seebachu v Nem~iji,
udele`ili pa so se ga Sre~ko [tucl,
Bojan Cimerman in Miha Ko -
ro{ec. Verjamem, da bodo za radi
pridobljenega znanja, tehnolo{ -
ke ga poznavanja in izku{enj prvi
izdelki tako kakovostno kot ~aso-
vno v pri~akovanih okvirih.
Skupni investicijski vlo`ek je
200.613 evrov.
Ob tej prilo`nosti bi se sodelav-
cem rad zahvalil za anga`iranje
pri tem in vseh prihodnjih projek-
tih, vodstvu dru`be Talum Servis
in in`eniring in upravi dru`be
Talum pa za izkazano zaupanje.p
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Komprimirani zrak smo do poso-
dobitve, ki smo jo kon~ali v
za~etku leto{njega leta, zagota-
vljali s {tirimi vija~nimi kompre-
sorji Atlas Copco in dvema turbo-
kompresorjema Ingersoll. Trije
vija~ni kompresorji s su{ilniki so
stali v kompresorski postaji (KP)
C1, preostali kompresorji pa so v
KP C2.
Vija~ni kompresorji so bili stari ̀ e
skoraj 30 let in so kljub rednemu
vzdr`evanju zaradi neprekinjene-
ga obratovanja ̀ e dolgo presegali
pri~akovano ̀ ivljenjsko dobo. Po
analizi predvidenih stro{kov za
generalni remont vseh kompre-
sorjev in za nakup novih smo se
odlo~ili za slednje – med ve~
ponudniki smo izbrali vija~ne
kompresorje proizvajalca Atlas
Copco. Zamenjava kompresorjev
je bila zelo kompleksna naloga,
saj je bilo treba brez prekinitve
napajanja porabnikov prilagoditi
obstoje~o infrastrukturo in enote
zamenjevati drugo za drugo.
Glavne naloge in cilji projekta so
bili:
- sistemska ureditev obratovalne
varnosti proizvodnje komprimi-
ranega zraka z zagotavljanjem
obratovanja v re`imu N-1: ob
izpadu najve~je enote in hkrat-
nem remontu na eni enoti smo
{e zmeraj sposobni zagotoviti
dovolj komprimiranega zraka;

- zagotovitev obratovanja v skla-
du s smernicami za u~inkovito
rabo energije: frekven~na regu-
lacija sistema za ~im ni`jo spe-
cifi~no rabo elektri~ne energije;

- odprava ozkih grl v sistemu in
pri porabnikih ter zagotovitev
razmer za zni`anje sistemskega
tlaka komprimiranega zraka na
najve~ 6,0 bar (prej najmanj 6,4
bar);

- zagotovitev ustrezne kakovosti
komprimiranega zraka: to~ka
rosi{~a in zni`anje obratovalnih
stro{kov z ustrezno izbiro
su{ilnikov;

- posodobitev nazornega sistema
za obratovanje kompresorjev,
sistemska ureditev meritev rabe
elektri~ne energije, proizvodnje
in porabe komprimiranega zra-
ka;

ureditev hladilnega sistema kom-
presorjev, prezra~evanje kom-
presorskih prostorov in iskanje
mo`nosti za izrabo odpadne
toplote (KP Ulitki, KP C1); o sled-
njem bomo ve~ napisali v prihod-
nji {tevilki Aluminija.
Po dokon~anju vseh aktivnosti pri
projektu ugotavljamo, da smo
brez ve~jih te`av izvedli vse nalo-
ge (klju~na je bila pove~anje
zanesljivosti oskrbe z zrakom),
cilj – zmanj{anje specifi~ne rabe
elektri~ne energije za proizvod-
njo komprimiranega zraka – pa
smo presegli za 8 odstotkov. V
primerjavi z »normalnim« letom
2013 nam je z ve~ ukrepi v
leto{njem letu uspelo zni`ati spe-
cifi~no rabo elektri~ne energije
(kWh/Nm3) za 33 odstotkov, kar
pomeni letni prihranek okrog
120.000 evrov.
K navedenemu naj dodamo {e
podatek, da smo za izvedbo pro-
jekta pridobili nepovratna sred-
stva v vi{ini 50.000 evrov po velja-
vni Uredbi o zni`evanju rabe
energije pri kon~nih odjemalcih.
Pri izvedbi projekta so sodelovali
strokovnjaki iz Upravljanja z ener-
gijo, dru`be Talum Servis in
in`eniring, d. o. o., ter zunanji
izvajalci. Vsi skupaj menimo, da
imamo za naslednjih 25 let varen
sistem za proizvodnjo komprimi-
ranega zraka.
Vseh del v procesu izbolj{anja
energetske u~inkovitosti na
podro~ju proizvodnje komprimi-
ranega zraka {e nismo dokon~ali,
saj nas ~aka nadaljevanje optimi-
ranja delovne to~ke sistema.
Izvedli smo tudi izrabo odpadne
toplote pri hlajenju kompresor-
jev, o ~emer bomo pisali v nasled-
nji {tevilki Aluminija.p

UPRAVLJANJE Z ENERGIJO

BORIS HEBAR
FOTO: FRANC KARO

Novi vija~ni kompresorji Atlas Copco

Izbolj{anje energetske u~inkovitosti v proizvodnji komprimiranega zraka

Posodobitev centralnega sistema 
Proizvodnja komprimiranega zraka

Komprimirani zrak je za Talum, predvsem za elektrolizo C kot najve~jega
porabnika tega energenta, izjemnega pomena. Prekinitev dobave, dalj{a
od 10 minut, je namre~ za elektrolizni proces `e lahko usodna, zato
sta proizvodnja in oskrba z zrakom pod strogim nadzorom upravljavcev.
Drugi razlog za posodobitev sistema proizvodnje komprimiranega zraka
je stro{ek rabe elektri~ne energije za kompresorje, ki letno dosega pol
milijona evrov. Zastavljeni cilj projekta je bil poleg posodobitve klju~ne
opreme zmanj{ati specifi~no rabo elektri~ne energije (kWh/Nm3) za
25 odstotkov.



V obdobju od januarja do junija
2015 smo prejeli 372 inovacijskih
predlogov, kar je povpre~no 0,65
predloga na zaposlenega v sku-
pini Talum. S tem {tevilom se `e
pribli`ujemo zastavljenemu let-
nemu cilju 0,7 predloga na zapo-
slenega. Verjamemo, da bomo ta
cilj tudi dosegli. 
V prvi polovici leta so najve~
predlogov podali zaposleni v
podjetju Kreativni aluminij, in

sicer kar 6,71 predloga na zapo-
slenega. Kreativnemu aluminiju
sledijo Vargas-Al, PE Rondelice,
PE Aluminij in Talum Servis in
in`eniring, ki vsi prav tako dose-
gajo in presegajo zastavljeni cilj.
V prvih {estih mesecih leta 2015
je najve~ inovacijskih predlogov
podal Sre~ko Horvat iz podjetja
Talum Servis in in`eniring, in to
kar 21.
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Kon~ano zbiranje idej 
Nate~aj Upam si! 2015«

Kar v petih delovnih
okoljih dosegamo 
zastavljeni cilj

INOVATIVNOST INOVATIVNOST

PETER MEGLI^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

Zbiranje predlogov v okviru na -
te ~aja Upam si! 2015 »Ra cio nal no
in u~inkovito z energijo« je
kon~ano. Do 30. junija 2105 smo
zaposleni v nabiralnike Upam si!
oddali 52 predlogov, zdaj pa jih
bo pregledala in ovrednotila Ko -
misija za presojo predlogov. 

Ko misijo sestavljajo: 
- Bo{tjan Sagadin (predsednik
komisije), 

- Majda Rola, 
- Jo`e Turk, 
- Vesna Ko{ir, 
- Bo{tjan Koro {ec, 
- Anton Kirbi{, 
- Mi ha Kralj, 
- Haris Salihagi} Hrenko in 
- Anton Kirbi{.

Komisija bo predloge ocenjevala
na podlagi naslednjih kriterijev: 

- skladnost z razpisom v zvezi z
rabo energije v Talumu
(15 odstotkov ocene), 

- razdelanost ideje (15 odsto-
tkov), 

- izvirnost ideje (10 odstotkov), 
- uporabnost v delovnih okoljih
(30 odstotkov),

- izvedljivost in potencial prihran-
kov (30 odstotkov).

Komisija bo predloge ocenjevala
v dveh krogih. V prvem bodo ~la -
ni komisije ocenili vse predloge v
skladu z navedenimi kriteriji, v
drugem pa bodo obravnavali 15
najvi{e ocenjenih predlogov iz
prvega kroga. Izmed teh bodo
izbrali pet zmagovalnih.  
Zmagovalni predlogi bodo raz-
gla{eni na 4. Dnevu inovativnosti
24. septembra 2015.p

30. junija 2105 se je kon~alo zbiranje predlogov za nate~aj Upam si!
2015 »Racionalno in u~inkovito z energijo«. Izmed 52 prispelih predlo-
gov bo Komisija za presojo predlogov izbrala pet zmagovalnih, ki bodo
prejeli nagrade na 4. Dnevu inovativnosti.

Inovativnost v skupini Talum: kar v petih delovnih okoljih dosegamo
zastavljeni cilj 0,7 predloga na zaposlenega.

Graf 1: [tevilo inovacijskih predlogov po podjetjih 

Graf 2: [tevilo inovacijskih predlogov na zaposlenega in dele` predlagateljev glede na 
zastavljeni cilj

PETER MEGLI^
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Talum je edini slovenski proizva-
jalec elektroliznega aluminija, ki
ga, v kombinaciji s sekundarnim
aluminijem, predelujemo v razli~ -
ne gnetne in livarske zlitine po
meri individualnega odjemalca. V
zadnjih desetih letih je eden
izmed pomembnej{ih temeljev
na {e rasti razvoj livarstva, kjer
uspe{no pove~ujemo obseg in
dodano vrednost na{ih ulitkov v
segmentu nizkotla~nega in gravi-
tacijskega litja, isto~asno pa s pro-
jektom Ulital, opisanim v nadalje-
vanju, vstopamo tudi v segment
visokotla~nega litja aluminija. 

mag. Avgust [ibila,
vodja Strate{kega razvoja

Zakaj Talum razvoj visokotla~nega
litja prepoznava kot pomembno
razvojno prilo`nost? 
Z razvojem novih tehnolo{kih
re{itev in novih materialov, pred-
vsem pa zaradi visoke produktiv-
nosti in stro{kovne u~inkovitosti
se v zadnjem ~asu v panogi
mo~no pove~uje dele` visokot-
la~nega kokilnega litja aluminija,
predvsem na podro~jih, na kate-
rih prihajajo do izraza izjemne
mehanske lastnosti aluminija v
kombinaciji z nizko te`o.
Dodaten razlog za konjunkturo v
panogi je pove~evanje dele`a
proizvodnje ulitkov v Evropi, saj
je uvoza iz Kitajske in drugih pod-

obnih dr`av vedno manj, delno
zaradi velikega pove~evanja
porabe v teh dr`avah, delno pa
tudi zaradi nara{~anja stro{kov
proizvodnje na teh obmo~jih.
Posledi~no je zasedenost livar-
skih kapacitet zelo velika. Talum
bo z vstopom v ta segment litja
ustvaril velike sinergije med `e
vzpostavljenimi procesi, isto -
~asno pa si bomo odprli dodatne
razvojne perspektive na podro~ju
mehanske obdelave, razvoja
orodjarstva in proizvodnje kom-
pleksnih mehanskih sklopov.
Talum bo eden izmed redkih
livarjev, ki bo sposoben kupcem
ponuditi celoten nabor livarskih
tehnologij na enem mestu. Ta
strategija je skladna tudi s priza-
devanji podjetja Talum Servis in
in`eniring, ki se ̀ e danes pojavlja
v {ir{em okolju kot ponudnik sto-
ritev in opreme livarnam visokot-
la~nih ulitkov v smislu vzdr`eva-
nja, obnove in avtomatizacije pro-
cesov. 
Na{a strategija je zasnovana tako,
da `e na za~etku vstopimo v seg-
ment ve~jih in zahtevnej{ih uli-
tkov, z vi{jo stopnjo mehanske
obdelave. V procesu raziskave
trga smo se osredoto~ili pred-
vsem na obstoje~e kupce na{ih
ulitkov (Bosch, KTM itd.), ki so
na{ projekt ocenili kot zanimiv,
predvsem zaradi pozitivnih
izku{enj pri sodelovanju na
podro~ju nizkotla~nih in gravita-

cijskih ulitkov in zaradi nekaterih
konkuren~nih prednosti, zaradi
katerih je lahko Talum na
podro~ju livarstva uspe{nej{i kot
konkurenca. @e v zgodnji fazi
snovanja projekta smo k pripravi
izhodi{~ povabili doma~e in tuje
strokovnjake s podro~ja visokot-
la~nega litja, s ~imer smo nado-
mestili primanjkljaj lastnih znanj
in izku{enj.
Ocena je, da lahko z vstopom v
ta segment litja v Talumu ustvari-
mo dejavnost, ki bo v prihodnjih
letih pomembno povi{evala pri-
hodke in dodano vrednost v sku-
pini Talum. Prva faza projekta, s
katero smo za~eli junija letos,
vklju~uje izgradnjo osnovne
infrastrukture v objektu hala A za
postopno vgradnjo {estih livnih
celic s pripadajo~o periferno
opremo, talilne kapacitete in
vzpostavitev obrata za mehansko
obdelavo. V prvi polovici leta
2016 bomo vzpostavili proizvod-
njo na dveh najsodobnej{ih livnih
celicah {vicarskega proizvajalca
Bühler (1050 ton in 1400 ton
zaporne sile). V prvi fazi bomo v
projekt vlo`ili okoli 5,3 milijona
evrov, dinamika nadaljnje rasti pa
ob odvisna od sposobnosti prido-
bitve poslov, hitrosti uvajanja
novih projektov in razpolo`ljivih
investicijskih sredstev. V letu 2016
bomo v proizvodnji anga`irali pri-
bli`no 20 sodelavcev, `e v letu
2017 se bo ob na~rtovanem

pove~evanju obsega proizvodnje
{tevilo zaposlenih pove~alo na
okoli 60. Skladno s strate{kimi
na~rti do leta 2020 bo ob na~rto-
vani dinamiki rasti Talumova
livarna ulitkov med ve~jimi v
Sloveniji, tako po {tevilu zaposle-
nih kot po prihodkih. 
Za realizacijo projekta smo
anga`irali ekipo izku{enih stro-
kovnjakov z razli~nih podro~ij, ki
so jamstvo, da bo projekt realizi-
ran skladno z zapisanimi cilji. 

Miran Purg, 
vodja projekta

Klju~ni mejniki projekta? Kako se
lotevamo pridobitve poslov, kar je
ob vzpostavitvi nove dejavnosti
vedno velik izziv? 
Projekt je zelo pomemben za
Talum ter na{a prizadevanja in
usmeritev k izdelkom z vi{jo do -
dano vrednostjo. Bli`njic enosta-
vno ni, vsak detajl je treba skrbno
na~rtovati. Smo na za~etku poti,
cilj je postati uveljavljen proizva-
jalec visokotla~nih ulitkov. 
Mejnikov pri projektu je ve~.
Vezani so na posamezna po dro~ -
ja, ki so med seboj zelo preplete-
na. Klju~na podro~ja so infra-
struktura, oprema, posli in kader.
Revitalizirali in posodobili bomo
halo A, v kateri je neko~ potekala
elektroliza aluminija. Naprave za
visokotla~no proizvodnjo ulitkov

INOVATIVNOST

Strate{ki projekt Ulital
Za vzpostavitev visokotla~nega kokilnega litja aluminija 

Visoko produktivna, energijsko u~inkovita in okolju prijazna proizvodnja in predelava elektroliznega aluminija
je bila v Talumu `e od zgodnjih za~etkov temeljna usmeritev, s katero se podjetje uvr{~a v ozek krog
naju~inkovitej{ih proizvajalcev elektroliznega aluminija v svetovnem merilu. Na{a poslovna strategija temelji
na pove~evanju dodane vrednosti `e vzpostavljene osnovne dejavnosti, ob kateri so~asno razvijamo nove
programe, predvsem na podro~jih, na katerih prepoznavamo velik razvojni potencial za vstop in hitro rast,
bodisi zaradi ugodnih tr`nih razmer bodisi zaradi izkori{~anja na novo vzpostavljenih sinergijskih u~inkov.
Z uspe{no implementacijo te strategije uspe{no zni`ujemo odvisnost poslovnega izida od cen energentov
in pove~ujemo dele` tistih dejavnosti, pri katerih dodana vrednost izhaja iz znanja, uporabljenih tehnolo{kih
re{itev in izku{enj.

AVGUST [IBILA
FOTO: SRDAN MOHORI^

ALEKSANDRA JELU[I^
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bodo postavljene v severni polo-
vici objekta. V vzhodni ladji bodo
postavljene livne celice in delav-
nica za vzdr`evanje orodij, v
zahodni ladji pa bodo talilne pe~i
ter povr{inska in termi~na obde-
lava. V novozgrajenem prizidku
na vzhodni strani bodo ume{~eni
energetski prostori, pisarne,
delavnice za vzdr`evanje naprav
in orodij ter vhodna skladi{~a.
Infrastrukturna dela so se `e
za~ela in se bodo kon~ala pred-
vidoma januarja 2016.
Tudi za tehnolo{ko opremo so
prva naro~ila `e oddana.
Naro~ena sta dva stroja za viso-
kotla~no litje, dve pe~i za dozira-
nje taline pri visokotla~nem litju.
V kratkem bomo naro~ili {e obre-
zilni stiskalnici, robote, temperir-
nike orodja, nape s ~istilno napra-
vo in vso drugo opremo za kom-
pletiranje livnih celic. Zagon je
terminsko `e dolo~en in bo pote-
kal aprila in maja 2016. Prav tako
je `e naro~ena ena talilna pe~,
poteka pa tudi izbor peskalnega
stroja. Predvidena je tudi nabava
CNC-strojev, kar pa je povezano
s posli. Naprave bo namre~
mo`no izbrati, ko bo znan projekt
in s tem ulitki, na katerih bo pote-
kala mehanska obdelava. 
Ko gorimo o poslih, se strinjamo,
da je to najve~ji izziv pri celotnem
projektu. Za kupce so poleg cene
izdelka zmeraj pomembne tudi
kompetence dobavitelja. Po me -
ni, da jih zanima, kdo so `e tvoji
kupci in kateri so tvoji referen~ni
projekti. Od lanskega novembra
intenzivno potekajo razgovori z
obstoje~imi kupci na{ih ulitkov,
najve~ z Boschem in KTM-om.
So~asno i{~emo kooperacijske
posle, gradimo lastno prodajno
mre`o z vklju~evanjem zunanjih

pospe{evalcev prodaje. Za prido-
bitev poslov in vzpostavitev pro-
cesa prodaje bomo dodatno
anga`irali izku{enega tr`nika za
prodajo visokotla~nih ulitkov, ki
se bo septembra redno zaposlil v
na{em podjetju. Po zagonu teh-
nolo{ke opreme bo nekoliko la`e
prepri~ati kupce, ker bodo lahko
sami preverili resnost na{ih
namenov, sam potek projekta,
izvedli pa bodo lahko tudi preso-
je. Slednje so pogoj za vstop novih
dobaviteljev.
[tevilo sodelavcev, ki delajo pri
projektu, se nenehno pove~uje.
Vklju~enih je `e ve~ strokovnih
sodelavcev iz PE Ulitki, iz dru`b
Talum Servis in in`eniring, Talum
In{titut in drugih strokovnih slu`b
na podro~ju priprave dokumen-
tacije, dovoljenj, izbire opreme in
kasneje postavitve te opreme.
Tudi izbira kadra za proizvodnjo
visokotla~nega litja, predvidene-
ga za zagon, se ̀ e pripravlja. Pro -
jekt je zelo kompleksen, cilji viso-
ko zastavljeni in pri~akovanja
velika. 
In ja, kdor je `eljan izzivov, ki jih
ponuja proizvodnja ulitkov za
avtomobilsko industrijo, je seve-
da dobrodo{el.

Miran Krajnc, 
infrastruktura

Kaj vklju~uje infrastrukturni del
projekta in kako se ga lotevamo?
Projekt infrastrukturnih del je raz-
deljen na podro~je pridobivanja
ustreznih dovoljenj in dokumen-
tacije, sanacije zgradbe za name-
ne proizvodnje visokotla~nega
litja ter izgradnje novega tehno-
lo{kega in poslovnega prizidka.
Osnova za za~etek infrastruktur-
nih del na objektu nekdanje hale
A, ki je stara ve~ kot 60 let, je bil
natan~en pregled nosilne beton-
ske konstrukcije, ki so ga opravile
ustrezne in{titucije. Izra~uni in
analiza obstoje~ega stanja so
pokazali, da je mo`no na obsto-
je~o konstrukcijo objekta name-
stiti mostovno dvigalo z 20 tonami
nosilnosti in s tem zagotoviti
potrebe pri proizvodnji visokot-
la~nega litja.
Za~etek prve faze izgradnje infra-
strukture se za~ne v za~etku avgu-
sta, in sicer s sanacijo `erjavne
proge, monta`o novega dvigala,
ru{itvijo starega in izgradnjo
novega tlaka z ustreznimi temelji
in ja{ki, izgradnjo prizidka, pri-

klju~itvijo vseh potrebnih ener-
gentov na dolo~ene lokacije in
ureditvijo zunanjosti objekta. Kot
ve~ina projektov v Talumu je tudi
ta ~asovno omejen oziroma vezan
na za~etek proizvodnje, zato so
potrebne redne koordinacije in
usklajevanja z dobavitelji opreme
in nadzorniki posameznih po -
dro~ij.
V idejni fazi projekta smo na
osnovi pridobljenih tehnolo{kih
zahtev proizvajalcev opreme ter
izku{enj sodelavcev narisali kar
nekaj mo`nih variant optimalne
postavitve in ureditve tehnolo{ke
opreme, preden smo dali kon~no
verzijo projektantom. Poleg ome-
njenega smo dali velik poudarek
predvsem logistiki in transportu
ulitkov, ob poudarjeni skrbi za
varnost zaposlenih.

Gregor Novak 
tehnologija

Kaj so klju~ne usmeritve pri izbiri
tehnolo{kih re{itev in koncepta
proizvodnje? 
V skupini Talum sem se zaposlil
pred nekaj meseci. Na podro~ju

Visokotla~na livarna, 1. in 2. faza

Miran Purg Miran Krajnc



ALUMINIJ   {tevilka 8, stran 11

visokotla~nega litja sem prisoten
`e nekaj let in dokaj dobro
poznam tehnolo{ke in proizvod-
ne zakonitosti, ki jim je treba sle-
diti, da si na tem podro~ju lahko
uspe{en. Po spoznavanju skupi-
ne Talum, predvsem podro~ja PE
Ulitki, sem se osredoto~il na ana-
lizo mo`nih sinergij, zlasti z
obstoje~imi kupci.  

Razvoj v visokotla~nem litju je iz
leta v leto hitrej{i in zahtevnej{i.
Veliko bo treba vlagati v razvoj
novih materialov in kompleksnih
proizvodov z vedno zahtevnej{o
obdelavo. S tehnolo{kim razvo-
jem se proizvodnja iz nizko tla~ -
nega litja seli v visokotla~no, ki
omogo~a vi{jo produktivnost in
ni`je stro{ke. Glede na spekter

kupcev v Talumu in povpra {e -
vanj, ki smo jih dobili, smo se
odlo~ili za rang strojev nad 1000
ton zapiralne sile. Izbrani dobavi-
telj livnih strojev Bühler je vodilni
proizvajalec visokotla~nih strojev
na svetu. Da bomo lahko delali
zanesljivo, kakovostno in da
bomo dosegali veliko produktiv-
nost in natan~nost, pa je potrebna
{e periferija, ki tvori celico za viso-
kotla~no litje. Celica je sestavljena
iz visokotla~nega stroja, mazalni-
ka, dozirne pe~i, odjemalnega
robota, obrezilne stiskalnice ter
naprave za gretje orodja. Celica je
popolnoma avtomatizirana, nad-
zirajo se parametri litja in na osno-
vi parametrov litja robot avtomat-
sko lo~uje dobre in slabe kose.
Glede na hitre cikle litja (razpon
na na{ih strojih bo od 55 do 110
sekund, odvisno od {tevila gnezd
in velikosti ulitkov) je to nujno
potrebno. Celica za litje je sesta-
vljena in bo postavljena tako, da
bomo na enem stroju lahko lili ve~
razli~nih artiklov, od ohi{ij

menjalnikov in nosilcev motorjev
do strukturnih delov. Livni celici
se bosta lahko z nizkim vlo`kom
preuredili v celici za milijonske
serije; to lahko zajema peskalnik,
~i{~enje kosov z robotom ob celi-
ci ali v njej, signiranje kosov itd.
Na strojih bomo odlivali ulitke od
0,5 do 10 kg. Za manj{e izdelke
je potrebno ve~gnezdno orodje,
tudi do 10 gnezd hkrati, ki jih je
mo`no odliti v 60 sekundah. 
Te`ili bomo k vitki proizvodnji,
optimalni logisti~ni poti materia-
la, minimalni medfazni zalogi ter
avtomatizirani mehanski obdela-
vi. Kakovost bo na prvem mestu,
saj bomo le tako pridobivali zelo
donosen posel. Te`imo k struk-
turnim delom in monta`i sklopov.
Verjamem, da ima Talum velik
potencial na podro~ju tla~nega
litja in da bo v naslednjih letih
postal eden izmed vodilnih proiz-
vajalcev visokotla~nih ulitkov v
Sloveniji in v tem delu Evrope.p

Najbolje bi bilo napisati kaj o vodi,
{e bolje o vodi v trdnem agregat-
nem stanju s sladkorjem ali po
doma~e sladoledu. Prva klimat-
ska naprava je bil led in nato hla-
dilnik. Seveda smo na{e okolje in
mi sami povezani z vsemi seg-
menti okolja, od plinastega do
trdnega. O tej okoljski  problema-
tiki v na{em makrosvetu bo tekla
beseda velikih dr`avnikov pri
Zdru`enih narodih hladnega
meseca decembra v Parizu. Na
tak{nih in podobnih sre~anjih `e
dobrih dvajset let postavljajo (pre-
cej neuspe{no) zahteve za
izbolj{anje ~lovekovega bivanja.
Razlike so {e vedno prevelike in
ne zdi se, da bi se zmanj{evale.
Torej bo klimatska naprava v gla-
vah dr`avnikov {e kako potrebna. 
Vidimo, da imajo ve~ uspeha
znanstveniki v Cernu na podro~ju

mikrosveta, saj so dokazali obstoj
delca, ki je »kriv«, da imamo maso.
In spet je bila za to »kriva« super
klimatska naprava s teko~im heli-
jem. Glede mase: v~asih bi bilo
bolje, da njenega u~inka ne bi
bilo, predvsem ko se odpravljamo
v vro~e kraje. In tudi tam je dobro,
da imamo klimatsko napravo, {e
posebej pa nam pride prav na poti
tja. 
V tem poletnem ~asu skupaj s
podizvajalci pripravljamo doku-
mentacijo za ve~jo spremembo v
PE Ulitki. Poro~ilo o vplivih na
okolje in dokumenti za vlogo so
eden izmed pogojev za pridobi-
tev okoljevarstvenega soglasja in
okoljevarstvenega dovoljenja pri
ARSO. Precej zapletena materija,
ki je ob vseh spremembah pri nas
in v okoljskih zakonodaji (pravi-
loma  objavijo spremembe v julij-

skih {tevilkah Uradnega lista)
postala ̀ e pravi podvig. [e dobro,
da imamo v pisarnah klimatske
naprave.
Manj spodbudno je precej dolgo-
trajno sprejemanje smernice EU
za finan~no kompenzacijo pri
indirektnih emisijah CO2 iz alu-
minijske industrije, predvsem pa
bo klju~en prenos te smernice v
nacionalne zakonodaje dr`av
~lanic. To bi naj bilo pravilo tudi
po letu 2020. Nekatere dr`ave
~lanice  prevelikega navdu{enja
ne ka`ejo, saj so dr`avne blagajne
`e vse bolj ali manj prazne, vsaj
za to podro~je. 
Obeta se nam torej tudi {e vro~a
jesen in spet bo dobrodo{la kli-
matska naprava – pa smo spet pri
glavah. 

Gregor Novak

SISTEMI UPRAVLJANJA

Klimatske naprave za vro~e glave 

DR. MARKO HOM[AK
FOTO: SPLET
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- brez ventilatorjev in brez ciklov
odmrzovanja, ki dodatno
tro{ijo energijo,

- z u~inkovitim kompresorjem z
nizko porabo energije, 

- brez dodatno vgrajenih podpor-
nih elementov,

- tako u~inkovito, da zagotavlja
toplo vodo podnevi in pono~i,
ob to~i, de`ju, vetru ali soncu do
temperature 55 °C.

- brez stekla, gume in drugih
ob~utljivih materialov ter brez
nevarnosti zaradi pregrevanja
ali zamrzovanja.

Termodinami~na plo{~a:
- je iz anodiziranega aluminija z
elasti~nim opla{~enjem,

- ima nizko te`o in je primerna za
transport in enostavno vgrad-
njo,

- je dobro obstojna v slanih
atmosferah (priobalni pas),

- ima veliko odpornost na vlago,
- vgraditi jo je mogo~e od 10° do
85° v horizontalnem polo`aju,
na streho, steno, vrt, ograjo …,

- ne izgublja svoje u~inkovitosti s
~asom ali ob prisotnosti umaza-
nije,

- ne zahteva ~i{~enja,
- ima predvideno `ivljenjsko
dobo 25 let.

Zna~ilnosti termodinami~ne
solarne plo{~e:
- toploto zajema ne glede na kli-
mo,

- nimamo skrbi s prese`no toplo-
to v vro~ih dneh,

- enostavna vklju~itev v arhitek-
turo,

- vsestranskost,
- minimalen vpliv na zunanji
videz.

Delovanje termodinami~nega
solarnega sistema
Na sliki 1 je razviden potek delo-
vanja termodinami~nega solarne-
ga sistema. V zaprtem kro`nem
sistemu skozi solarno plo{~o
potuje hladilna teko~ina (R 134a
ali R 407c). Sonce, de`, veter, tem-
peratura zraka in drugi klimatski
dejavniki nanjo vplivajo bolj
ugodno kot v klasi~ni toplotni
~rpalki. Pridobljeno toploto pre-
ko kondenzatorja in sten toplot-
nega hranilnika odda vodi.
Hladilna teko~ina ima vreli{~e pri
pribli`no –30 °C. To pomeni, da
lahko deluje in proizvaja toploto,
tudi ko ni sonca, pono~i, v de`ju,
vetru in to~i  – v nasprotju s

klasi~nimi termalnimi solarnimi
kolektorji.
Poraba energije je prakti~no ena-
ka kot pri hladilni{kem kompre-
sorju, ki skrbi za kro`enje hladilne
teko~ine. Za delovanje termodi-
nami~nega sistema niso potrebni
ventilatorji za pospe{evanje upar-
janja in grelci za odmrzovanje, saj
neugodno vplivajo na dodatno
rabo energije (kot pri toplotni
~rpalki). 
Povpre~ne vrednosti COP termo-
dinami~nih sistemov se gibljejo
okoli 4,2, najvi{je pa so pri 6,5. To
pomeni, da so lahko precej
u~inkovitej{i od klasi~nih toplo-
tnih ~rpalk.
Termodinami~ne solarne plo{~e
in plo{~ati kondenzatorji na obo-
du rezervoarjev so izdelani po
tehnologiji roll bond (tehnologija,
ki jo uporabljamo v dru`bi Talum
Izparilniki).p

Termodinami~ni solarni sistem
zdru`uje dve nepopolni tehnolo-
giji, toplotno ~rpalko in termalni
solarni kolektor. 
Toplotne ~rpalke same po sebi so
dokaj u~inkovite, vendar je njiho-
va u~inkovitost odvisna pred-
vsem od sprememb temperature
okolice. Termalni solarni kolek-
torji so naju~inkovitej{i vir toplote
v son~nih dnevih, vendar pa so

popolnoma neu~inkoviti, ko son-
ce ne sije. Prednost termodina-
mi~ne solarne tehnologije je v
tem, da premaguje pomanjkljivo-
sti tehnologij toplotne ~rpalke in
termalnih solarnih kolektorjev.

Termodinami~ni solarni sistem
deluje:
- brez grelnih cevi v hranilniku
toplote,

TALUM IZPARILNIKI 

Termodinami~ni 
solarni sistem

RAJKO HABJANI^
POVZETO PO: WWW.ENERGIE.PT
FOTO: SPLET

V zadnjem ~asu zaznavamo ve~je povpra{evanje po izdelavi obojestran-
sko napihnjenih aluminijastih plo{~ za tako imenovane »termodinami~ne
sisteme« za proizvodnjo bodisi tople sanitarne vode ali tople vode za
ogrevanje prostorov. V prispevku `elimo prikazati, kako sistem deluje
in kak{ne so njegove prednosti.

Sanitarna voda doma
Centralno ogrevanje
Ogrevanje bazenov

kondenzator

kompresor Ekspanzijski ventil

Vro~a
voda do
55 °C

Prikaz delovanja termodinami~nega solarnega sistema

Termodinami~na solarna plo{~a

Kondenzator (aluminijasta roll bond plo{~a,
enostransko napihnjena), ovit okrog rezervoar-
ja tople sanitarne vode

Primeri postavitev termodinami~nih solarnih
plo{~
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V dru`bi Vargas-Al smo julija
nabavili novi prevozni sredstvi, ki
sta v teh vro~ih dneh za na{e
zaposlene prava osve`itev. Na ba -
vili smo elektri~no in klasi~no
kolo, ki ju ob lepem vremenu
uporabljamo za izvajanje obhod-
ne slu`be v Talumovi industrijski
coni in sta alternativa avtomobilu.
Z elektri~nim kolesom gasilci
izvajajo obhode na po`arnovar-
nostno izstopajo~ih mestih, za
dolo~ne relacije in naloge pa ga
uporabljajo tudi varnostniki. 
Tisti, ki premorejo ve~ kondicije
in volje, pose`ejo po klasi~nem

kolesu. Udobnej{e elektri~no
kolo deluje tako, da mora kolesar
pri prvem premiku pomagati,
kasneje pa samo obra~a pedale,
kar je pogoj za delovanje
elektri~nega motorja. Elektri~no
kolo s pomo~jo voznika razvije
hitrost 30 km/h, kar je tudi naj -
vi{ja dovoljena hitrost v Talumovi
industrijski coni. Z eno polnitvijo
ob normalni uporabi lahko pre-
vozimo do sedemdeset kilome-
trov in tako privar~ujemo pri
porabi goriva in servisu vozil.
Z nakupom koles sledimo eko-
lo{kim in ekonomskim ciljem, po

drugi strani pa imajo zaposleni na
ta na~in mo`nost, da naredijo
nekaj za svoje zdravje. 
Kolesarjem `elimo veliko varnih
kilometrov.

Prednosti kolesarjenja
Kolesarjenje izbolj{uje sr~no-`ilni
sistem ter pre~isti plju~a in pove~a
njihovo zmogljivost.

Zanimiva statistika: ~e bi le eno
tretjino kratkih poti, ki jih sicer
naredimo z avtom, prevozili s
kolesom, bi nacionalna stopnja
sr~nih bolezni upadla za 5 do 10
odstotkov (vir: BikeBiz).p

VARGAS-AL

S kolesom
la`je premagujemo 
poletno vro~ino 

BORIS KUHAR
FOTO: BORIS KUHAR

Letovanje za otroke je bilo orga-
nizirano v sodelovanju z organi-
zacijo, ki ima registrirano dejav-
nost za letovanje otrok in ustrezne
namestitvene kapacitete, in sicer
z Zvezo prijateljev mladine
Ljubljana Vi~ - Rudnik.
Otroke in mladostnike spremljajo
strokovno usposobljeni, odgo-
vorni, izvirni, strpni in prijazni lju-
dje razli~nih izobra`evalnih pro-
filov. To predstavlja neprecenlji-
vo bogastvo znanja in izku{enj ter
omogo~a vzpostavljanje pristnih
medsebojnih odnosov. Otroci so

LETOVANJE

Otrokom omogo~ili letovanje v Pacugu

KADROVSKA SLU@BA
SLU@BA ZA ODNOSE Z JAVNOSTMI
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

ARHIV

Varnostnika na obhodu po tovarni

Letos se je Uprava Taluma odlo~ila, da v sodelovanju z dru`bo Boxmark
in Ob~ino Kidri~evo omogo~i otrokom star{ev, zaposlenih v skupini
Talum, brezpla~no enotedensko letovanje v otro{kem letovi{~u Pacug
pri Strunjanu. Za ta korak so se odlo~ili, ker verjamejo, da je bivanje v
koloniji za otroka vstop v samostojnost in izku{nja, ki je ne bodo pozabili.
Za mnoge morda prvo samostojno »po~itnikovanje«. 



razdeljeni v skupine po spolu in
starosti, temu pa je prilagojen tudi
program v posamezni skupini.
Letovanje je namenjeno otrokom
od drugega do devetega razreda
osnovne {ole. Otroci skupaj s
spremljevalcem vzgojiteljem `ivi-
jo v hi{icah z 8, 10 ali 12 postelja-
mi, s tu{i in sanitarijami.
Na letovanje so bili povabljeni
otroci od drugega do devetega
razreda osnovne {ole, skupaj
340. Izbirali so lahko med dvema
terminoma, in sicer od 23. do 
30. julija in od 19. do 26. avgusta
2015. Vseh prispelih prijav je bilo
114, za prvi termin 49, za drugega
pa 65. 
Prvo skupino otrok smo `e
pospremili na letovanje in jih

pri~akali ob vrnitvi. Povedali so
nam, da so se imeli zelo lepo in
da so neizmerno u`ivali. Vzgo -
jitelji so poskrbeli za aktivne
po~itnice, ob morskih u`itkih so
ustvarjali razli~ne izdelke na

delavnicah, tekmovali v {portnih
igrah in se preizku{ali v raznih
dru`abnih igrah. Z ladjico so se
odpeljali na izlet v Piran, obiskali
pa so jih tudi pravi potaplja~i, ki
so poskrbeli za prakti~ni prikaz

potapljanja, v katerem so se pre-
izkusili tudi otroci.
Kot je povedala ena izmed vzgo-
jiteljic, je prednost tak{nega leto-
vanja v tem, da se otroci nau~ijo
delovati kot skupina, biti samo-
stojnej{i in redoljubni.
V tem ~asu so se med njimi spletla
prijateljstva, morda tudi kak{na
simpatija, zato je bilo slovo toliko
bolj ~ustveno.

19. avgusta odhaja na letovanje
druga skupina otrok in tudi njim
`elimo prijetno in varno letovanje
ter obilo sonca.
Veseli nas, da lahko dru`ba to
omogo~i svojim sodelavcem,
katerih odzivi so bili zelo poziti-
vni.p
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Otroci v Pacugu

Prihod v Pacug U~na ura potapljanja

Pacug
Otro{ko letovi{~e Pacug pri Portoro`u le`i v mirnem in zelenem zalivu
med Fieso in Strun janom. Otro{ki raj na slovenski obali omogo~a prijetne
po~itnice dale~ stran od mestnega vrve`a. Ponuja veliko paleto {portnih
aktivnosti na ve~namenskem {port nem igri{~u, igri{~u za odbojko in
igro na otro{kem igri{~u. V neposredni bli`ini je urejena pla`a, prijetno
senco ponujajo sen~niki, borovci in platane. V ~asu, ki je dolo~en s
kopali{kim redom letovi{~a Pacug, je na pla`i prisoten re{evalec iz
vode (predvidena sezona kopali{kega reda od zadnjega tedna meseca
maja do konca meseca septembra).

VIR: WWW.ZPMVIC.SI/VSEBINA/PACUG-OTRO%C5%A1KO-LETOVI%C5%A1% C4%8DE



V Talumu sem se zaposlila leta
2010. To ni bila moja prva zapo-
slitev. Pripravni{tvo sem opravlja-
la pri notarki Mariji [kovrlj,
isto~asno pa sem na Okro`nem
sodi{~u na Ptuju opravljala {e
volontersko pripravni{tvo in
izpolnila vse pogoje, da sem lahko
pristopila k pravosodnemu izpitu
in ga leta 2009 tudi uspe{no opra-
vila. Ti dve leti sta bili zame zelo
naporni. S tovarno sem se ves ~as
sre~evala, saj sem otro{tvo
pre`ivela na Hajdini, in ker je
tovarna v neposredni bli`ini, je
bilo v njej zaposlenih veliko ljudi,
s katerimi sem vsak dan prihajala
v stik. Tako sem zaradi zgodb in
pripovedovanja vedela za Talum
in s ~im se ukvarja. V osnovni {oli
sem si z Gasilskim dru{tvom
Hajdina ogledala proizvodnjo. Ne
spomnim se podrobnosti, mi je pa
ostalo v spominu, da sem morala
pred vstopom elektrolizno halo
sneti uro. Takrat se mi {e sanjalo
ni, da bom neko~ tudi sama zapo-
slena v tako veliki tovarni. Tudi o
svojem poklicu v otro{tvu nisem
kaj dosti razmi{ljala, le mama je v
meni ves ~as videla, da bi bila
dobra pravnica, saj sem se znala
odlo~no postaviti za svoje pravice
in se vztrajno boriti.  
Konec leta 2009 so v Talumu iskali
pravnika. Na sre~o sem do takrat
`e izpolnila vse pogoje in se prija-
vila ter bila izbrana. 22. februarja
letos sem se lahko pohvalila, da
sem `e pet let del Talumovega
kolektiva, na kar sem zelo pono-
sna.
Moj delovni dan se navadno za~ne
ob {esti uri. Imam dva otroka in
zjutraj je treba poskrbeti tudi zanju.
Imam sre~o, da je partner tisti, ki
najina otroka odpelje v {olo in
vrtec. Do slu`be imam pet minut,
kar je velika prednost in tudi s par-
kiranjem ni te`ave. Ne vem, ali se
ljudje zavedamo, koliko nam je s
tem olaj{ano. Ko sem {e delala na
Ptuju, sem vsak dan porabila kar
nekaj ~asa, da sem na{la parkirni
prostor. V pisarni sem okrog sed-
me ure. Zjutraj skupaj spijemo
kavo in se pogovorimo o delu,
nato pa se lotimo vsakodnevnih
obveznosti. Telefoni za~nejo

brneti `e zjutraj, a na{e delo je, da
svetujemo in pomagamo, zato
posku{am a`urno in kakovostno
odgovoriti na vpra{anja ljudi. To
je nekako tudi moto na{e pisarne:
»Opravi delo pravo~asno in stro-
kovno.« 
Morda bi se nekomu glede na
delovni utrip zazdelo, da je delo
pravnika suhoparno, saj je prav
vsak dan treba pre{tudirati novo
zakonodajo, pripraviti pogodbe,
pregledati dokumentacijo …
Rutina je le navidezna, saj je vse-
bina dela zelo raznolika – noben
primer ni enak drugemu, kar nare-
di delovni dan pester in razgiban.
V~asih ob kavi s prijateljicami
govorimo o slu`bi in takrat se
zavem, da ima delo v gospodar-
stvu veliko prednost, saj imam
mo`nost spoznavati razli~na
podro~ja prava. Na ta na~in si pri-
dobivam tudi raznolika znanja in
izku{nje, medtem ko je delo na
sodi{~u usmerjeno v eno podro~je
prava in ti ne da toliko vpogleda
v celoto. To mi je v Talumu zelo
v{e~. Spomnim se tudi, da sem bila
na za~etku zelo pozitivno prese-
ne~ena, kako so stvari pri nas siste-
mati~no urejene. Tako nima{ pro-
blemov pri iskanju kak{nih stvari
za nazaj. Marsikatero podjetje
nima tak{ne organizacije, in ~e
stvari niso urejene, potem ne
more{ zagotavljati visoke kakovo-
sti svojega dela. 
Zakonodaja se hitro spreminja, in
ker se moje delo ne nana{a samo
na eno pravno podro~je, moram
tudi vsak dan slediti spremem-
bam. Tudi delo po vnaprej pripra-
vljenem vzorcu pri nas ni mo`no,
saj se vsak primer razlikuje od dru-
gega po kak{ni niansi, zato je treba
vsakega obravnavati individual-
no, se mu posvetiti. Prednost dela
v Talumu je tudi v tem, da imamo
na voljo vso potrebno literaturo in
mo`nost nenehnega izobra`eva-
nja in nadgrajevanja znanja. Veliko
mi pomeni tudi to, da so sodelavke
strokovno odli~no podkovane in
da si medsebojno pomagamo in
debatiramo ter sku{amo poiskati
skupne re{itve. Rada imam svoje
delo, saj je razgibano in zanimi-
vo. p
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Pravo~asno in strokovno opravljeno delo 

Suzana Horvat

SUZANA HORVAT
FOTO: SRDAN MOHORI^
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@ivahen
sogovornik
z darom
za pisanje

ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: SRDAN MOHORI^

Gregor Jurko

V ~asopisu Aluminij vsak mesec
prebiramo kolumno izpod peresa
sodelavca Gregorja Jurka, ki nas
z besedo popelje skozi svoja hudo-
mu{na razmi{ljanja. Prvi stik z Gre -
gorjem je zavajajo~, saj je njegovo
vedenje umirjeno in zadr`ano, a
tisti, ki so ga imeli prilo`nost spo-
znati, vedo, da je temperamenten
in `ivahen sogovornik, ki ima rad
dinamiko in se med po~itnicami z
dru`ino raje odpravi na robinzon-
sko kampiranje kot v predvidljiv in
dolgo~asen hotelski kompleks.
Tak{en je tudi na delovnem mestu.
Rad ima izzive, zato pravi, da mu
je delo, ki ga opravlja, pisano na
ko`o. 

INTERVJU
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Pravijo, da ~loveka v veliki meri
dolo~ajo izku{nje, ki si jih je nabral
v otro{tvu. Kak{ne spomine ima{
na obdobje odra{~anja?

Otro{tvo sem pre`ivljal na vasi v
bli`ini Maribora, kjer sem vztrajal
skoraj do poroke. Na sre~o smo
rasli brez tablic in mobilnih tele-
fonov, marsikateri trenutek tako
ni po nepotrebnem zabele`en na
kakem pametnem telefonu.
Ve~inoma smo v {olo hodili pe{,
pot smo si raztegnili z obi~ajnih
10 minut tudi na dve uri. Vmes
smo »rabutali« `upnikove hru{ke,
on pa nas je lovil. Takrat smo se
od njega nau~ili kak{no novo
besedo, ki ne sodi v ta ~asopis.
Sade`i so o~itno v~asih nekaj
pomenili. Ko sem si neko~ pri
sosedu »sposodil« nekaj marelic in
me je videl, je iz tega nastala cela
panika – najprej je svoje povedal
meni, nato mojim star{em,
naslednji dan pa je posekal svoje
drevo. Od takrat naprej se raje
vedno najavim, ko pridem v
goste, sam pa sem vesel, ko moji
ali sosedovi otroci poskrbijo za
na{e vi{ke ribeza in borovnic.

Otroci imajo v glavi idealizirano
predstavo o tem, kaj bodo po pok-
licu, ko odrastejo. O kak{nem pok-
licu si sanjaril kot otrok?  

Izbira srednje {ole in kasneje
fakultete je bila kot pri ve~ini
mojih sovrstnikov stvar nekega
trenutnega navdiha. Tudi sam

sem sanjaril, da bom smetar, poli-
caj ali pilot, kasneje, ko malo
odraste{, pa pri izpolnjevanju
vpisnih pol nisi ~isto prepri~an,
da je to prava stvar zate. Sicer na
celotno {olanje gledam kot na
lepo obdobje, v katerem spozna{
nove prijatelje, ko lahko enkrat
letno potegne{ ~rto pod vse, kar
si naredil, in gre{ za dva meseca
na dopust, nato pa za~ne{ delati
popolnoma nove stvari. 

Ali dopust zate {e danes pomeni
prelomnico in razmislek o spre-
membah?

Ne, zdaj v slu`bi tega ob~utka
nimam, ker so zadeve med seboj
povezane in te po~akajo, tudi ko
se vrne{ z dopusta. 

Vpisal si se na srednjo strojno {olo.
Kako si s podro~ja tehnike pri{el
na ekonomijo?

Po osnovni {oli sem se vpisal na
srednjo strojno {olo v Mariboru.
Po {tirih letih sem ugotovil, da
tehnika ni zame, in ~e takrat gle-
da{, kje bi lahko imel ve~ kot eno
so{olko, je ekonomija naravna
izbira. Sam sem se vpisal na smer
podjetni{tvo, na kateri smo imeli
obvezno prakso v podjetjih. V
~asu {tudija smo obiskali tudi
Zdru`ene dr`ave Amerike, kjer
smo lahko od blizu videli, kako
razmi{ljajo Ameri~ani.

Pravijo, da je Amerika de`ela
paradoksov. Kak{ni ob~utki in
spoznanja so prevevali tebe?

V Ameriki nih~e ne skrbi zate, niti
zavod, niti socialna slu`ba, niti
zobozdravnik, niti podjetje, kaj
{ele dr`ava, zato se mladi `e zelo
zgodaj zavedajo, da morajo
poskrbeti sami zase. Glede na to,
da smo v kapitalizmu `e 20 let, in
~e se spomnim tega izleta, vidim,
da smo {e vedno precej narazen
v razmi{ljanju. To, da si nismo bolj
podobni, na dolo~enih podro~jih,
kot je denimo povezanost dru ̀ i -
ne ali socialni ~ut, niti ni tako sla-
bo.

Kaj pa diplomska naloga, katero
temo si raziskoval?

Naslov moje diplomske je bil pre-
cej dolgo~asen: Okoljsko poro -
~anje za zunanje in notranje upo-
rabnike oziroma na kratko: kako
vklju~iti skrb za okolje v letna
poro~ila dru`b. To je bila prva
tak{na diplomska naloga s tega
podro~ja, danes pa je to ̀ e precej
bolj razvito, kot je bilo takrat.

Si si pred zaposlitvijo v Talumu
znanja in izku{nje nabiral `e v
katerem drugem podjetju?

Ja, sem. Preden sem pri{el v
Talum, sem menjal tri podjetja,
danes pa sem v Talumu `e dlje,

kot sem bil prej v vseh treh pod-
jetjih skupaj. 

Pa si `e prej poznal »fabriko«?

Ker sem z mariborskega konca,
za Talum prej nisem ravno pogo-
sto sli{al, vedno so se skrivali v
»{umi« in delali po svoje. Kar mi
je bilo v{e~ ob prihodu in mi je {e
danes, je kultura podjetja. Mar si -
kaj sem `e izgubil znotraj tovar-
ni{ke ograje, pa me je vedno ~aka-
lo na mizi ali pri vratarju. Tudi ~e
pozabi{ klju~ek, nalo`en z denar-
jem, v kavnem avtomatu, te bo
~akal nekje blizu v kak{ni pisarni.
Sama komunikacija poteka na
kulturni ravni in v takem okolju
je la`e delati. Podjetje je urejeno
navzven in navznoter, {e lep{e pa
je, da ohranja to raven kljub
finan~no te`kemu obdobju, ki je
sledilo krizi.

Za~etki so navadno te`ki, saj se
mora{ navaditi na okolje in na delo.
Kak{ni so bili zate?

V Talumu sem se zaposlil leta
2008 v ~asu, ko ni bilo veliko
novih zaposlitev. Takoj sem za~el
delati v marketingu na podro~ju
prodaje livarskih zlitin, kjer sem
{e danes. Na za~etku traja nekaj
~asa, da lo~i{ vse te zlitine, vmes
so {e kak{ne posebne, da je vse
skupaj {e bolj zanimivo, pa ima
vsak tip zlitine svoje cenovne
zakonitosti.

»Podjetje je urejeno navzven in navznoter, {e lep{e pa je, da ohranja to raven kljub
finan~no te`kemu obdobju, ki je sledilo krizi.« 
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Zdi se mi, da si ~lovek, ki rad izziva
`ivljenje. Kak{ne izzive ti prina{a
delo v marketingu?

Izzivov je pri mojem delu veliko
oziroma so vsako ~etrtletje dru-
ga~ni. Prvi izziv je bil dvig prodaje
zlitin, ki temeljijo na odpadu, s
5000 ton v letu 2008 na dana{njih
27.000 ton letne prodaje. V okviru
te {tevilke pa vsako leto, v~asih
celo na ~etrtletje, spreminjamo
strukturo prodaje – ker se prodaja
nekaterih vrst zlitin bolj spla~a kot
drugih. 

Kaj to pomeni v praksi?

To v praksi pomeni, da zmanj {a -
mo prodajo ene vrste zlitine sko-
raj na ni~, medtem ko moramo za
drugo vrsto zlitine vzpostaviti
kontakt z novimi kupci. Obenem
je treba slediti cenovnim trendom
na trgu, da te zlitine prodamo ~im
bolje.

Koliko livarskih zlitin prodate let-
no?

Vse skupaj prodamo pribli`no
50.000 ton livarskih zlitin letno.

To je zelo veliko. Kaj je tisto, kar
{teje, da lahko realizira{ tak{ne
koli~ine?

Imam odli~no podporo v logistiki
in proizvodnji, zato je moje delo
precej la`je, kot bi bilo, ~e se ne
bi mogel 100-odstotno zanesti na
sodelavce. 

Katere pa so {e druge dnevne
zadol`itve, ki jih opravi{ v okviru
delovnih zadol`itev?

Moje dnevno delo zajema ceno-
vna pogajanja, ki so v razli~nih
oblikah: po telefonu, e-po{ti, v
`ivo ali kar na portalu v obliki
spletne avkcije. Za vse ve~je ~etrt-
letne ali letne koli~inske prodaje
dolo~imo strategijo prodaje v o`ji
skupini pred pogajanji, po
kon~anih pogajanjih pa analizira-
mo dose`eni rezultat. Vse kupce
je treba spremljati tudi s finan~ -
nega vidika, nove kupce pa pra-
viloma obi{~emo, da si ustvarimo
vtis o njih in oni o nas.

Iz povedanega sklepam, da je delo
zelo dinami~no in raznoliko.

Res je. Delo je zelo pisano: sejmi,
pogajanja, slu`bene poti … Rekel
bi, da mi je pisano na ko`o, ker
sem rad v operativni funkciji in se
ukvarjam s konkretnimi proble-
mi. Tudi v prej{njih slu`bah sem
opravljal tak{na operativna dela;
tako sem se vedno po~util najbolj
koristen podjetju.

Kaj pa izzivi za prihodnost?

Dolgoro~no se {e vedno vidim v
operativni funkciji. Moram re~i,
da je prodaja bolj zanimiva kot
nabava; poskusil sem namre~ `e
oboje. Pri tak{nem delu si vedno
malo pod pritiskom, vendar v tem
podjetju tega ne ~utim kot obre-
menitev. V ponedeljek zjutraj mi
ni te`ko vstati ali odgovoriti na
kako e-po{to med dopustom.

Ima{ tudi dar za pisanje. Si se s
pisanjem ukvarjal `e prej?

S pisanjem sem se ukvarjal `e v
{tudentskih ~asih, ko sem pisal za
nekaj ~asopisov, kasneje sem to
za dalj{i ~as opustil. Zadnje leto
ali dve pa s svojimi ~lanki »nadle-
gujem« na{e sodelavce in upoko-
jence. 

Pisec mora imeti poleg daru tudi
bogat besedni zaklad, ki ga pridobi
z branjem. Veliko bere{?

V preteklosti sem zelo veliko bral
in verjetno mi je nekaj od tega
ostalo v glavi. Sem pa z leti postal
zelo izbir~en pri tem, kaj berem,
ker se mi zdi {koda ~asa za slabo
literaturo. [e posebej to opa`am
pri pravljicah, ki jih berem otro-
kom. Tri ~etrtine pravljic je zani~,
te`ko se berejo, vidi{, da otrok ne
razume, ali pa dajo kak{no ~udno
sporo~ilo. Zato pi{em tako, da je
~im bolj teko~e in da bralec ni rav-
nodu{en do tega, kar prebere. Ni~
ni narobe, ~e je kdo u`aljen, vesel,
`alosten, se nasmeje, va`no je, da
se nekje v tekstu najde s svojimi
ob~utki in da ga tema zanima.

Kdaj pa si za~el pisati kolumne za
~asopis Aluminij? 

Sodeloval sem `e s prej{njim
urednikom, resno, mese~no ko -
lum no pa sem za~el objavljati s
prihodom nove urednice. Zelo
te`ko se spravim k pisanju, po
navadi dobim motivacijo in idejo,
medtem ko lovim skrajni rok za
oddajo. Ko pa kolumno kon~am,
sem vseeno zadovoljen, ~e se mi
zdi, da je uspela. 

Vsak pisec je vesel, ~e dobi odziv
na svoje pisanje. Se ti sodelavci
kaj javijo?

Po navadi se vsak mesec kdo
oglasi s kak{no pohvalo, ~e se je
v kolumni na{el, po e-po{ti ali v
`ivo.

Kako pa uskladi{ dru`inske ob -
veznosti s slu`benimi in s hobiji?

Za dru`ino si sku{am vzeti ~im
ve~ ~asa sedaj, ko so otroci majh-
ni. Zmanj{al sem koli~ino branja,
s {portom se ukvarjam ob zgod-
njih jutranjih urah, ~e pa sem kje
na poti, se potrudim, da sem ~im
prej doma. Lepo je, ker se drug
od drugega vsak dan kaj novega
nau~imo.

Zaupaj nam kaj ve~ o tem medse-
bojnem u~enju. 

Sam recimo u~im otroka, da ni
ravno pametno, da bi porabil vse
svoje prihranke, da bi si naro~il
orja{kega gumijastega medveda
iz Amerike (to je petkilogramski
bombon s 5000 kalorijami), ki ga
je na{el na spletu. U~enje poteka
tudi v obratni smeri. V{e~ mi je
bilo, da se je sin postavil za
so{olca, ki ga sicer ne prena{a, se
ne razumeta, in to takrat, ko se je
temu so{olcu zgodila krivica.
Mislim, da smo odrasli na te vred-
note pozabili. Bi se postavili za
nekoga, ki vam gre mo~no na
`ivce?

Navzven deluje{ mirno in za dr`a -
no, prek kolumn pa te imamo
mo`nost spoznati {e po drugi, nav-
ihani in temperamentni plati. 

Res je, da ne stresam {al, ker vse
sproti pozabim. Poleg tega se bri-
gam bolj zase in za svoje delo,

pomagam pa vsakomur, ki me
prosi za to. @ivljenje ima v~asih
~udne poti. Ko se ravno po~uti{
kot zmagovalec, se hitro najde
kak{na stvar, ki ti ̀ ivljenje postavi
na glavo. Zato verjamem v to, da
je bolje biti skromen, pometati
pred svojim pragom in ~im bolje
opravljati svoje delo. 

Sodelavci te radi podra`ijo, da si
nagel voznik. Je to res?

Kar se ti~e hitre vo`nje, pa je neki
mit nastal v zadnjih letih.
Odgovoril bom tako: peljem tako,
da ni strah mene in potnikov, ki
so z mano, ali drugih udele`encev
v prometu. Preve~ se imam rad,
da bi tvegal po nepotrebnem.
Sem pa dobil pohvale in{truktorja
na treningu varne vo`nje. Bil sem
edini, ki je vse elemente opravil
brez napake, in edini, ki je avto
obdr`al na cesti, potem ko ti
hidravli~na miza spodnese zadek
na mokri podlagi. Pri tem nima{
~asa za razmi{ljanje, bolj gre za
ob~utek, v katero smer je treba
zavrteti volan. To mi sicer ne
pomeni kaj dosti, ker gre za poli-
gon, na cesti pa nisi nikoli sam.
Sicer pa zelo rad vozim in se zav-
zemam zato, da ljudje vozijo po
predpisih. Je pa lepo, ~e te kdo
pred~asno in varno dostavi
domov in ~e se najde kdo, ki vsa-
ke toliko o~isti ventile na na{ih
vozilih, tako da imajo pri
Dominku manj dela z na{im voz-
nim parkom.

Kaj pa hobiji in {port?

Ob slu`bi in dru`ini se rad ukvar-
jam tudi s {portom. V~asih sem
veliko kolesaril zjutraj med viken-
di, sedaj pa, ko so otroci malce
odrasli, raje peljem `eno ven in
jutra prespim, poleg tega pa kole-
sarjenje zahteva veliko ~asa. Zato
sem za~el te~i med tednom pred
slu`bo, da ohranjam kondicijo,
~eprav mi je kolo veliko ljub{e kot
tek. Teka ne maram, vendar v pol
ure storim veliko ve~ kot na kole-
su v treh urah.p

»Imam odli~no podporo v logistiki in proizvodnji, zato je moje delo precej la`je, kot
bi bilo, ~e se ne bi mogel 100-odstotno zanesti na sodelavce.« 
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Sandi Muhi~,
{tudent Vi{je strokovne {ole Ptuj,
smer mehatronika (po~itni{ko
delo)
Za delo v Talumu sem se odlo~il,
ker je tukaj zaposlen tudi o~e in
ker se na praksi lahko nau~im
veliko iz moje stroke oziroma
smeri {tudija. ^ez ~as sem dod-
obra spoznal podjetje in z zapo-
slenimi navezal stike, tako da je
na delovnem mestu vladalo pozi-
tivno vzdu{je, kar je, mislim, zelo
pomembno. Vedno znova se rad
vra~am in upam, da se bom po
pridobljeni diplomi lahko tukaj
zaposlil, ~eprav nisem Talumov
{tipendist, saj za mojo smer {tudi-
ja niso bile razpisane kadrovske
{tipendije. V Talumu sem opra-
vljal vso dosedanjo prakso in
po~itni{ko delo, od srednje {ole
naprej. Za to prilo`nost sem zelo
hvale`en. Delal sem v podjetju
Servis in in`eniring, v sestavljalni-
ci anodne mase, pri vzdr`evanju
livarn in letos pri predelavi sekun-

darnega aluminija. V Talumu smo
po mojem mnenju {tudentje zelo
dobro obve{~eni o stvareh, ki se
ti~ejo dela, varnosti ipd. Prav tako
je bilo vedno zelo dobro poskr-
bljeno tudi za za{~itno »opravo«.
O podjetju sem veliko izvedel `e
pred svojim prvim obiskom.
Najve~ mi je povedal o~e, saj sva
se o podjetju velikokrat pogovar-
jala, tako da sem dobil informacije
iz prve roke. Te informacije so me
vedno zanimale. Pri delu sem se
ogromno nau~il, kar mi je zelo
pomagalo tudi v {oli. Mislim, da
bi v {oli morali imeti {e ve~ ~asa,
namenjenega za delo v praksi.
Pridobil sem delovne navade in
spoznal, da tovrstnega znanja in
izku{enj ter nasvetov, ki sem jih
dobil od zaposlenih, ne dobi{ kar
tako z drevesa. To cenim. Tukaj
se `elim zaposliti `e nekaj ~asa,
saj `e poznam podjetje in veliko
zaposlenih, to delo pa mi je v
veselje. Delal bi rad na podro~ju
mehatronike, najbolj me zanima
avtomatizacija. 

Simon Avgu{tin,
diplomant VS[ Maribor,
strojni{tvo (po~itni{ko delo)
Za delo v Talumu sem se odlo~il
zato, ker je podjetje uspe{no, veli-
ko in se {e {iri (sklepam po govo-
ricah ljudi). Tako imam mo`nost,
da se v prihodnosti tukaj tudi
zaposlim, zato si `elim pridobiti
~im ve~ izku{enj. Nekaj sem si jih
`e pridobil med {olanjem, pri
{tudentskem delu in obvezni
praksi. V podjetju sta zaposlena
tudi o~e in brat, tako da imam
zagotovljen prevoz na delovno
mesto. S Talumom sem se prvi~
sre~al v srednji {oli na obvezni
enomese~ni praksi v tretjem let-
niku (leta 2012); praksa je pote-
kala v obratih elektrovzdr`evanja.

V ~etrtem letniku srednje {ole
(leta 2013) sem za~el s {tudent-
skim delom, ki sem ga opravljal
vsa leta, tudi letos, pri skupini
hidravli~arjev in serviserjev vozil
v podjetju Talum Servis in in`eni-
ring. V zadnjih dveh letih sem se
v Talumu prakti~no izobra`eval
pod mentorstvom Ivana Ogrinca.
Delo je potekalo v strojni delav-
nici podjetja Talum Servis in
in`eniring. Varnost in navodila pri
delu so po mojem mnenju dobro
predstavljeni na za~etnem dnevu
bodisi prakti~nega izobra`evanja
bodisi {tudentskega dela. Pre da -
vanja o varnosti pri delu ima vsak
{tudent in dijak `e v za~etnih let-
nikih izobra`evanja, vendar je
prav, da se znanje obnovi ob vsto-
pu na delovno mesto, tako kot to
poteka zdaj, saj so po{kodbe pri
delu zelo neprijetna zadeva.
Veliko {tudentov oziroma prakti-
kantov se zaradi modernega
na~ina odra{~anja v proizvodnji
prvi~ sre~a z ro~nim delom, zato
je ve~ po{kodb zaradi nerodnosti.
Usvajanje prakti~nega znanja na
delovnem mestu je odvisno od
dojemljivosti posameznika, od
tega, koliko te delo zanima in ali
ho~e{ od dela kaj odnesti.
Odvisno je tudi od sodelavcev;
veliko se jih namre~ boji delo pre-
dati v roke {tudentov, predvsem
zaradi varnosti, kar je razumljivo.
Kadar je delo, smo vsi zadovoljni,
saj ~as hitreje mine. Kot sem `e
omenil, v podjetju dela moj o~e,
tako da mi je Talum zelo blizu,
lahko re~em, da sem odra{~al
skupaj z njim. Spomnim se, ko je
ob obletnici »fabrike« domov pri-
nesel jubilejni zbornik, ki sem ga
`e v mladosti rad ve~krat prelistal
in pregledal fotografije. Posebej
zanimive so se mi zdele tiste, ki
so prikazovale ru{enje velikega
dimnika (leta 1996). Talum sem

Mladi so si pridobivali
prakti~na znanja

Poletje je ~as {olskih in {tudijskih po~itnic. Mladi jih `elijo izkoristiti tudi
za delo v delovnih okoljih, v katerih si lahko naberejo ~im ve~ izku{enj
in prakti~nega znanja. Danes je namre~ prav to zelo pomembno pri
iskanju zaposlitve. Talum je bil eno izmed prvih podjetij, ki si je pridobilo
certifikat U~e~a se organizacija, kar pomeni, da so vrata na{e tovarne
vedno odprta za {tipendiste in druge, ki `elijo opravljati prakso ali
po~itni{ko delo. V reporta`i smo jim dali prilo`nost, da spregovorijo o
svoji izku{nji in o tem, kako so sami do`iveli tovarno in delo v razli~nih
delovnih okoljih. 

PRIPRAVILA: ALEKSANDRA JELU[I^
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^ 

REPORTA@A

Sandi Muhi~
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poznal, vendar ne dobro. Po drob -
neje sem ga za~el spoznavati, ko
sem za~el v njem opravljati
{tudentsko delo, in {e vedno ga
spoznavam. Do podrobnosti sem
spoznal strojno delavnico, kako
poteka proizvodnja, saj se nanjo
ve`e moja diplomska naloga.
Mojih zadol`itev je bilo v prete-
klosti `e veliko, trenutno pa so:
obnovitev cilindrov, pomo~ pri
remontih, vezanih na pnevmatiko
in hidravliko, obnovitev dozirnih
enot za potrebe elektrolize, pra-
nje vozil ... Trenutno sem univer-
zalen in uporaben tam, kjer me
najbolj potrebujejo. Nau~il sem se
predvsem reda na delovnem
mestu, kako obnoviti cilindre, z
ro~nimi in klju~avni~arskimi deli
pa se sre~ujem `e vso mladost
doma, tako da tukaj ni kaj novega.
Veliko sem se nau~il o poteku
proizvodnje, vodenju in planira-
nju proizvodnje na prakti~nem
izobra`evanju, kjer sem sodeloval
pri raznih projektih (letos manj
kot lani). To znanje mi je zelo kori-
stilo pri pisanju diplomske naloge
in menim, da mi bo koristilo tudi

v prihodnje, pri {tudiju. V prihod-
nje bi se rad zaposlil pri vas, ven-
dar za to~no delovno mesto {e ne
vem. Zanima me predvsem
podro~je energetike in proizvod-
nje. 

Alja` Pi{ek,
{tudent elektrotehnike, smer
avtomatika in robotika (Talumov
{tipendist)
@e ves ~as {tudija sem Talumov
{tipendist in v tovarni sem letos
delal `e tretje leto zapored, kajti
kot {tipendist sem dol`an en
mesec na leto opravljati obvezno
prakso ali po~itni{ko delo.
V juliju sem torej delal v Anodah,
na Riedhamerjevi pe~i. Za nas je
bilo dobro poskrbljeno, saj smo
opravili te~aj varstva pri delu in
te~aj po`arnega varstva. Talum
poznam ̀ e vrsto let, kot {tipendist
in tudi `e prej, saj gre za lokalno
podjetje. V ~asu prakse in
po~itni{kega dela sem opravljal
predvsem pomo`na industrijska
dela, pri katerih sem si pridobil
delovne navade in veliko koris-
tnih informacij o proizvodnji. Kot

{tipendist se ̀ elim v podjetju kas-
neje tudi zaposliti.

Benjamin Marin,
dijak Srednje strojne {ole, 
smer avtokaroserist
Za delo v Talumu sem se odlo~il,
ker sem hotel spoznati delo v
livarni. Po pogovoru s {tudenti, ki
so `e delali pri vas, je bila
odlo~itev toliko la`ja, saj so bili
zelo zadovoljni. V Talumu delata
tudi o~e in stric, tako da mi je bilo
v veselje spoznati to delovno oko-
lje. V tovarni sta delala tudi babica
in dedek – sedaj sta oba `e upo-
kojena. Po~itni{ko delo sem opra-
vljal od konca junija do za~etka
avgusta, in sicer v Livarni, v enoti
za gnetne zlitine. Opravljal sem
{tudentsko delo, saj nisem
Talumov {tipendist. Glede varno-
sti je bilo zelo dobro poskrbljeno
– osebne delovne opreme je veli-
ko. @e prvi dan, ko so nas peljali
skozi livarno, smo od obratovodje
dobili prve informacije o nevar-
nostih. Ko sem za~el delati, pa so
mi delavci {e enkrat predstavili
nevarnosti pri delu. Talum sem
poznal `e od prej, saj je, kot `e
re~eno, v njem delalo oziroma {e
dela nekaj mojih sorodnikov,
ve~krat pa sem bil tudi na dnevu
odprtih vrat, zato sem pribli`no
vedel, v katerem podjetju se kaj
izdeluje. S po~itni{kim delom sem
si pridobil veliko delovnih
izku{enj, in sicer: pomo~ livarjem,
tehtanje legirnih elementov,
~i{~enje pred pe~mi, ~i{~enje
livne mize, urejanje delovnega
okolja … Vsaka delovna izku{nja
je zame zelo dobrodo{la in sezna-
nil sem se s tem, kako potekajo
dela v tako velikem sistemu, kot
je Talum. Velik poudarek je bil na

sami varnosti pri delu. Izo bra ̀ e -
nost delavcev v delovnih okoljih
je na zelo visoki stopnji, tako da
lahko dobi{ informacije na vsa-
kem koraku. Vse to znanje, ki sem
si ga pridobil v tem ~asu, mi lahko
koristi pri zaposlitvi. Trenutno
`elim nadaljevati izobra`evanje.
^e bo mo`no, bi se tudi zaposlil
v Talumu. 
Benjamin Marin je na 20. ob -
~inskem prazniku MO Ptuj prejel
priznanje kot najbolj{i dijak sred-
njega poklicnega izobra`evanja
MO Ptuj.  

Ines [kerget,
Naravoslovnotehni{ka fakulteta,
smer in`enirstvo materialov
(Talumova {tipendistka)
Za delo v Talumu sem se odlo~ila
zato, da si pridobim nove izku{nje
in hkrati spoznam proces proiz-
vodnje aluminija. Od 29. junija do
31. julija sem delala v PE Aluminij.
Za varnost je bilo dobro poskr-
bljeno, saj sem najprej imela te~aj
iz varstva pri delu in po`arne var-
nosti, dobila pa sem tudi za{~itno
opremo. Informacije o delu sem
dobila pravo~asno, kadar koli pa
sem se lahko obrnila na vodje
obratov in druge sodelavce, ki so
mi z veseljem pomagali. Talum
sem poznala `e prej. Vedela sem,
da podjetje proizvaja primarni
aluminij ter iz njega polizdelke in
kon~ne izdelke. Moje delovne
zadol`itve so bile meritve tempe-
rature elektrolita, vnos podatkov
v ra~unalnik ter razna druga dela.
Nau~ila sem se, kako poteka pro-
ces proizvodnje aluminija, kar mi
bo koristilo pri nadaljnjem {tudi-
ju. V prihodnosti bi se tukaj ̀ elela
zaposliti, najraje v PE Aluminij.p

Benjamin Marin

Simon Avgu{tin

Ines [kerget
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Prijave po{ljite do 20. avgusta 2015 na naslov:
Talum, d. d., Kidri~evo
Kadrovska slu`ba

Tovarni{ka cesta 10, 2325 Kidri~evo

K prijavi je treba prilo`iti:
- fotokopijo potrdila o opravljenih izpitih z navedbo {tevila opravljenih in {tevila predpisanih izpitov,

- potrdilo o vpisu in
- `ivljenjepis.

Z rezultati izbora bomo kandidate pisno obvestili do 30. septembra 2015.

Postanite tudi vi talumovec!

[TIPENDIRANJE

Za {olsko leto 2015/2016 razpisujemo {tipendije za pridobitev razli~nih poklicev, 
ki so navedeni v nadaljevanju.

Naziv strokovne in poklicne izobrazbe [tevilo {tipendij

mag. in`. strojni{tva /2. bol. st./ 4
dipl. in`. strojni{tva (UN) 1
mag. in`. elektrotehnike /2. bol. st./ 1
dipl. in`. elektrotehnike /1. bol. st./ 2
mag. finan~ne matematike /2. bol. st./ 1
mag. in`. metalurgije in materialov /2. bol. st./ 4
dipl. in`. materialov (UN) /1. bol. st./ 2
dipl. in`. gradbeni{tva /1. bol. st.) 1
mag. ekonomije /2. bol. st./ (smer marketing) 1
mehatronik operater (KV) 3
obdelovalec kovin – orodjar (KV) 5
zidar (KV) 3
metalurg (KV) 3

V skupini Talum se zavedamo, da je klju~ do uspeha v znanju. Da bomo tudi v prihodnje lahko uresni~evali svoje cilje in poslanstvo, vabimo
mlade iz na{e regije, da se prijavijo na razpis za dodelitev kadrovskih {tipendij. Poleg {tipendije vam nudimo mo`nost, da `e v ~asu {olanja
spoznavate delovno okolje in svoje bodo~e sodelavce. Prav tako vam bomo omogo~ili pomo~ pri pripravi seminarskih in diplomske naloge,

in kar je najpomembnej{e – pri nas si lahko pridobite svoje prve delovne izku{nje.



ALUMINIJ   {tevilka 8, stran 22
ZDRAVO TALUM

Pomen telesne vadbe

Po~utili se boste 
polni energije

Ko smo telesno (konstantno) akti-
vni, se {irijo krvne `ile v mi{icah,
s tem pa se pove~a tudi pretok
krvi in kisika po delujo~ih
mi{icah. Vse to skupaj s
pospe{itvijo hitrosti presnove
povzro~i, da ~utimo, da smo bolj
polni energije. Ta energi~nost se
ne izra`a le med telovadbo, pa~
pa tudi pri drugih dnevnih aktiv-
nostih.

Izbolj{an videz in po~utje

Zaradi vadbe se boste po~utili
bolje, to pa se bo kazalo tudi navz-
ven na va{em videzu. V kombi-
naciji s pravo prehrano in dobrim
omejevanjem stresa lahko veliko
prispevate k tonusu mi{ic, nape-
tosti ko`e in definiciji telesa.
Delno vlogo pri tem sicer igra tudi
genetika – nekateri ljudje so
nagnjeni k {ir{im bokom ali vi{jim
vrednostim holesterola v krvi, a

{e vedno lahko poskrbijo za zdra-
vo in dobro izbiro za svoje telo. 

Ve~ja poraba kalorij 
v mirovanju
Ko sestavljamo na~rt vadbe in
govorimo o porabi kalorij, sta
sr~no-`ilna aktivnost in vadba
mo~i enako pomembni. Sr~no-
`ilne aktivnosti, kot so tek, kole-
sarjenje, plavanje, hoja, prispeva-
jo k za~asni pospe{itvi metabol-
izma, vadba mo~i (lastna te`a,
proste ute`i, elastike) pa prispeva
k pove~anju mi{i~ne mase. Mi{ice
so tiste, ki v mirovanju porabijo
veliko ve~ kot ma{~oba –
pospe{ijo splo{ni metabolizem,
kar je tudi glavni cilj vadbe.

La`je prena{anje stresa
Nedavne raziskave ka`ejo, da
vadba pozitivno prispeva k
laj{anju stresa, ~e seveda ne pre-
tiravamo s koli~ino in obremenit-

vami, za katere nismo zreli. Med
vadbo se pove~a raven adrenali-
na, ki med drugim pospe{i krvni
pretok. To mo`ganom prina{a
ve~ kisika, zaradi ~esar smo bolj
zbrani in osredoto~eni, s tem pa
se tudi la`e spopadamo s stresom.
Aktivnost stimulira tudi izlo~anje
endorfinov oziroma hormonov,
zaradi katerih se dobro po~utimo,
to pa spet izbolj{a na{e raz po -
lo`enje in ob~utke.

Bolj{a koncentracija
^e smo se v vsakdanjih `ivljenj-
skih aktivnostih sposobni dobro
skoncentrirati, je bolj verjetno, da
bo dan tekel po na~rtih. Bolj{i
krvni pretok in spro{~anje pravih
hormonov v pravi meri izbolj{ata
sposobnost koncentracije.

Izbolj{anje sr~no-`ilnega 
sistema in splo{ne kondicije
Na{ sr~no-`ilni sistem se »zgradi«
z redno vzdr`ljivostno aktivnost-
jo, s tem pa se v telesu izbolj{a
tudi pretok. Ne samo da okrepi-
mo sr~no mi{ico in sposobnost
prenosa kisika v krvi, pa~ pa
izbolj{amo tudi dihanje in
mi{i~no kr~enje.

Pospe{eno okrevanje po ope-
raciji in po{kodbi

Z zdravim na~inom `ivljenja in
redno aktivnostjo se telo po
po{kodbi ali operaciji la`e rege-
nerira. Pove~ana mi{i~na masa in
bele krvne celice prispevajo k
zmanj{evanju vnetij, ki se pojavijo
pri po{kodbah.

Izbolj{anje gibljivosti

Z raztezanjem po vadbi postanejo
mi{ice bolj elasti~ne. To omogo~a
ve~jo pro`nost oziroma ve~ji
obseg posameznega giba.

Zmanj{anje tveganja za bole-
zni
Vadba izbolj{a tudi cirkulacijo
belih krvnih celic. Te potrebuje-
mo, da se ubranimo {kodljivih
bakterij, ki povzro~ijo, da zboli-

mo (hkrati z bolj{o cirkulacijo tudi
hitreje ozdravimo).

Pove~ana mi{i~na masa
Pomembna je, ker prispeva k
pospe{itvi splo{nega metaboliz-
ma v mirovanju in k zmanj{anju
telesne ma{~obe. ^e redno kom-
biniramo sr~no-`ilno aktivnost s
treningom mo~i (dva- do {tirikrat
na teden), se na{a mi{i~na masa
pove~a, telesno ma{~obo pa izgu-
bimo.

PRIPRAVIL: VEN^ESLAV [KERGET
POVZETO PO: WWW.RIVER.SI/10-
KORISTI-KI-VAM-JIH-BO-PRINESLA-PRA-
V A - I N - V S E S T R ANSKA - F I Z I C N A -
AKTIVNOST.HTML
FOTO: SPLET

Prvo soboto v septembru se boste v okviru Zdravo Talum lahko s sode-
lavci udele`ili ene izmed {portnih aktivnosti in tako naredili nekaj za
zdravje in dobro po~utje. ^e {e vedno tehtate in se torej o udele`bi {e
niste odlo~ili, potem vas bo ta prispevek morda prepri~al.
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Zahvaljujemo se vsem krvodajal-
cem, ki ste se udele`ili krvodajal-
ske akcije. Kljub dopustom se nas
je kar nekaj udele`ilo odvzema
krvi, s seboj pa smo povabili {e
svoje h~ere in sinove, tako da smo
zapolnili del potreb po tej ̀ ivljenj-
sko pomembni teko~ini. Na krvo-
dajalskih akcijah je v zadnjem
~asu prisoten tudi fotograf, ki za
~asopis Aluminij naredi aktualne
fotografije. Vnaprej se opra vi -
~ujem, ~e ne bodo objavljene
a`urno, saj smo v ~asopisu ome-
jeni s prostorom, ki nam je name-
njen – vsekakor pa bodo objavlje-
ne. Hvala Srdanu Mohori~u za
potrpe`ljivost pri fotografiranju.
S prispevki, ki jih objavljamo v
~asopisu Aluminij, posku{amo
spodbujati zaposlene, da se ude-
le`ujejo krvodajalskih akcij in s
tem pomagajo ohraniti delovanje
aktiva krvodajalcev Taluma. Na

plakatih in v prispevkih ve~krat
uporabimo kratke apele, na pri-
mer humanost, sr~nost, solidar-
nost, ki naj bi vas spodbudili k
dejanju, pomagati so~loveku. A
resni~na te`a darovanega se
za~uti pri tistem, ki kri prejme, od
nje pa je odvisno njegovo
pre`ivetje. To so ̀ alostne zgodbe,
a po va{i zaslugi s sre~nim kon-
cem; in pre`ema jih hvale`nost. 
Pregovor pravi: »Nesre~a nikoli ne
po~iva.« Danes smo lahko na stra-
ni darovalca, `e naslednji trenu-
tek pa smo lahko mi tisti, ki potre-
bujemo kri. 

Anton Per{uh
»Vsi imamo kak{nega vzornika. V
meni je pobudo za pomo~ drugim
vcepil o~e in me s tem vpeljal v
svet krvodajalstva. Najprej iz
radovednosti, nato pa zaradi
pomembnosti sem se za~el ude-
le`evati krvodajalskih akcij. Ko
gledam, kako mi odteka kri, se v
meni budi zanos: glej, ta zbirna
vre~ka bo nekomu pomagala in
ga ohranila pri `ivljenju, mu
pomagala, da se bo po~util bolje,
tako kot se jaz po~utim sedaj, ko
sem {e zdrav in lahko opravljam
vsakodnevne naloge. Spra{ujejo
me, zakaj sem se odlo~il za to
humanost. Odgovor je vedno
enak in se med nami krvodajalci
ne razlikuje. V vseh je pridih nese-
bi~nosti, humanosti in `elja

pomagati si med seboj. Doslej {e
nisem potreboval te za `ivljenje
pomembne teko~ine, toda nikoli
se ne ve, kdaj ali kje lahko tudi
mene doleti nesre~a ali bolezen.
To vpra{anje ostaja odprto za vsa-
kogar. Vesel sem, da nas je kar
nekaj, ki razmi{ljamo tako in
izpolnjujemo pogoje za odvzem
krvi, ker kri je darilo ̀ ivljenju. Sam
sem jo daroval `e 30-krat.« 

Anton Planin{ek
Anton Planin{ek je kri daroval `e
56-krat, prvi~ kot vojak JLA, nato
kot zaposleni v podjetju TAM,
danes pa v okviru aktiva krvoda-
jalcev Taluma. Zaveda se pomena
pomagati drugim, saj ~lovek niko-
li ne ve, kdaj bo sam potreboval
pomo~. Vsak dan smo namre~
izpostavljeni nevarnostim, tako
na cesti kot pri slu`benih in zaseb-
nih opravilih, po drugi strani pa
smo vsak dan starej{i in s tem tudi
bolj dovzetni za razne bolezni, ki
nikomur ne prizana{ajo. Tudi sam
ima izku{njo, saj je njegova mama
zaradi operacije potrebovala kri.
Takrat je bil pomirjen, saj je vedel,
da ljudje darujejo kri in bo tako
lahko prejela infuzijo. Tudi ta
izku{nja ga je spodbudila, da se
redno udele`uje krvodajalskih
akcij; to namerava po~eti tudi v
prihodnosti. Vesel je, da je zdrav
in da njegova kri lahko komu
podalj{a ali re{i `ivljenje. To je
zanj ~udovit ob~utek.

AKTIV KRVODAJALCEV TALUM

Kri – darilo `ivljenju

MARJETKA LEDINEK
FOTO: SRDAN MOHORI^

Obvestilo krvodajalcem, zaposlenim v dru`bah skupine Talum, v Silkemu
in Praliku 
Krvodajalska akcija v avgustu bo v torek, 25., in ~etrtek, 27. avgusta
2015, med 7. in 11. uro na transfuzijskem oddelku ptujske bolni{nice.
Pridru`ite se poletni krvodajalski akciji, v tem ~asu vas {e kako potre-
bujemo!

Anton Planin{ek Anton Per{uh

Vabimo vas, da nam po{ljete predloge o tem, kako {e izbolj{ati informi-
ranost prek komunikacijskih kanalov, ki jih podjetje Talum uporablja za
obve{~anje svojih zaposlenih (internet, intranet, FB, e-po{ta, plakati, ~aso-
pis Aluminij ...). 

Predloge nam po{ljite na naslov: 
e-po{ta: marjetka.ledinek@gmail.com ali ledinek.marjetka@talum.si
tel.: 7995 368 ali 7995 372
gsm: 070 632 332
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Jo`ica Junger
»Sem krvodajalka. Ne zato, ker bi
dobila prost dan, ampak zato, ker
rada pomagam ljudem in ker
nikoli ne vem, kdaj bom kri potre-
bovala tudi sama. Zavedam se, da
je kri nenadomestljivo zdravilo in
najdragocenej{e, kar lahko poda-
rimo. S tem pomagamo ohranjati
zdravje in re{evati `ivljenje solju-
dem. Prvi~ sem kri darovala `e v
srednji {oli, junija letos sem jo

darovala dvajseti~. To v primerja-
vi z drugimi, `e dolgoletnimi
darovalci ni velika {tevilka, ven-
dar sem nanjo ponosna, ker vem,
da sem naredila nekaj dobrega za
so~loveka. Lepo bi bilo, da bi vsi
tisti, ki ste zdravi in {e niste krvo-
dajalci, razmislili o tem in tudi
sami {li darovat kri, saj je kon-
stantno primanjkuje. Ni~ vas ne
stane, lahko pa komu re{ite ̀ ivlje-
nje. Naj kon~am z mislijo:
Najve~ja sre~a je osre~iti druge.«p

Jo`ica Junger

Zahvala Ob mnogo prezgodnjem slovesu
dragega 

Ivana Baumana
iz Lancove vasi 82

se najtopleje zahvaljujemo sorod-
nikom, sosedom, prijateljem,
znancem, nekdanjim sodelav-

cem, DLB Ptuj in vsem, ki ste nas
tola`ili v na{i neizmerni bole~ini
in `alosti, nam stali ob strani,
darovali cvetje, sve~e, svete ma{e
ali denar, izrekali so`alje in
tola`ilne besede ter ga pospremili
na njegovi zadnji poti.

V globoki `alosti: `ena, h~erki,
sestra in preostalo sorodstvo  

Zahvala Ob izgubi na{ega dragega o~eta,
tasta in dedija

Franja [kvorca

iz Nedeli{}a, J. [. Slavenskog 2,
upokojenca Taluma,

se zahvaljujemo sindikatu Skei,
podjetju Talum in vsem, ki ste 
ga pospremili na njegovi zadnji
poti ter darovali cvetje in sve~e.
Vsem {e enkrat hvala!

@ena in sinovi z dru`inami

Zahvala Ob bole~i izgubi na{ega mo`a,
o~eta in dedija 

Ludvika Ostro{ka
iz Turni{ke ulice 22 na Ptuju,
upokojenca Taluma

se zahvaljujemo godbeniku
dru`be Talum za odigrano Ti{ino,
sindikatu dru`be Talum in vsem

nekdanjim sodelavcem za daro-
vane sve~e in izre~eno so`alje ter
vsem, ki ste ga v tako velikem
{tevilu pospremili na njegovi zad-
nji poti.

@ena Hedvika, sin Miran in h~i
Romana z dru`inama

Krvodajalci v juliju 
Roman Krajnc 38-krat daroval kri 
Marijan Pernek 49-krat daroval kri
Ton~ek Cenar 81-krat daroval kri 
Viktor Zamuda 45-krat daroval kri 
Jo`ef Lon~ari~ 42-krat daroval kri 
Denis Pu{nik 10-krat daroval kri
Romana Malinger 50-krat darovala kri
Bojan Merc 83-krat daroval kri 
Robert Gajser 25-krat daroval kri
Anton Zajko 90-krat daroval kri 
Du{an Vorih 29-krat daroval kri
Jo`ef Re{ 50-krat daroval kri 
Igor Turn{ek 43-krat daroval kri 
Janez Kiseljak 29-krat daroval kri
Nina Verdenik 12-krat darovala kri
Marjetka Ledinek 32-krat darovala kri
Boris @eleznik 49-krat daroval kri
Majda Turk 30-krat darovala kri
Du{an Krajnc 77-krat daroval kr
Franc Korez 37-krat daroval kri
Mitja Kociper 6-krat daroval kri
Bojan Krajnc 40-krat daroval kri

Novinci na krvodajalski akciji
(odvzem krvi do petkrat) 
Andrej Pulko 4-krat daroval kri
Rok Zakel{ek 3-krat daroval kri
Alojz Ga{pari~ 3-krat daroval kri
Boris Bedenik 3-krat daroval kri
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FOTO: SRDAN MOHORI^, ALEKSANDRA JELU[I^

FOTOREPORTA@A

Letovanje otrok v Pacogu
Orodjarna
Krvodajalstvo
Poletje v Talumu
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Tuc, tuc

Kaj vas najpogosteje spremlja na
poti v slu`bo? ^e je to policijska
sirena, ste gotovo prehitri, ~e je to
glasba, pa je to `e nekaj bolj
obi~ajnega. ^e malce pomislimo,
nas glasba spremlja, {e preden se
rodimo; `e za samo spo~etje je
potreben neki usklajen ritem.
Kasneje nas glasba spremlja v
vrtcu, {oli, v krogu dru`ine, v
slu`bi, ob porokah in pogrebih,
pri telovadbi in po~itku, pri delu
na polju ali pri delu v vinogradu.

Dobre veselice si ne moremo
predstavljati brez glasbe, pretekle
dogodke si la`e prikli~emo v spo-
min z glasbo, prav tako lahko z
glasbo {e dodatno poudarimo ali
potla~imo svoje ob~utke, glasba
nam celo lahko pomaga sle~i lju-
bo osebo, ki smo ji ponudili pre-
voz od to~ke A do to~ke C, ne
vedo~, da je v teh gozdovih, ki nas
obkro`ajo, {e veliko to~k B, tako
imenovanih vmesnih ciljev.

Skratka, glasba je pomemben del
na{ega `ivljenja. Toliko kot je
razli~nih ljudi, je tudi razli~nih
okusov. ̂ e sodimo po glasbenem
repertoarju iz na{e jedilnice, smo
v Talumu veliki ljubitelji narodno-
zabavne in dalmatinske glasbe.
Dokazano je, da ustrezna glasba
pri ljudeh pove~uje delovno sto-
rilnost. To teorijo so znanstveniki
podkrepili tudi pri kravah.
Frizijke, ki so bile podvr`ene kla-
si~ni glasbi, so v povpre~ju dale
tri odstotke ve~ mleka kot njihove
kolegice, ki so poslu{ale ropot
molznih strojev ali bolj divje ritme
te`ke metalne glasbe. Verjetno je
mirno okolje bistvenega pomena
za uspe{no proizvodnjo mleka.
Podoben vpliv ima mirno okolje
in odsotnost stresa pri ljudeh.
Vendar kako to dose`emo z glas-
bo?
Glasbenega okusa ljudi vendar ne
moremo ena~iti z glasbenim oku-
som frizijk. Novi rock, stari rock,
rap, metal, narodnozabavna glas-
ba, pop, klasika – vsakdo se bolj
sprosti ob dolo~eni zvrsti oziroma
ga vr`e s tira glasba, ki ni po nje-
govem okusu. ^e bi `eleli na sto-
rilnost vplivati z glasbo, bi moral
v sanitarni vsak poleg pladnja pre-
jeti tudi slu{alke ali pa bi
dolo~eno hrano avtomatsko po -
ve zali z glasbo. Verjetno se vsi
strinjamo, da k dunajskemu zrez-
ku in goveji juhi najbolj pa{ejo pri-
stna doma~a glasba in zvoki har-
monike, k petkovim osli~em se
bolj poda dalmatinski melos,
hamburgerjem bi ustrezal ame-
ri{ki pop, pri joti in krvavicah bi
nam lahko Panovi did`eji spustili
kaj zimskega, recimo kak simpa-

ti~en bo`i~ni ven~ek, za pasulj pa
bi se prilegli revolucionarni ritmi
na{ega Pihalnega orkestra. V ̀ ivo
seveda. 
[alo na stran (a ne za dolgo). Okus
za glasbo je te`avna kategorija.
Najprej je pogojen z lokacijo biva-
nja. Dokazano je, da na drugi stra-
ni Bo~a (Roga{ka, Kostrivnica), ki
je precej zaprto in odmaknjeno
podro~je, kjer ni veliko migracij,
vsi poslu{ajo harmoniko. ^e se
preselite tja in ~e ste vsaj malo
socialno bitje, vam bo tak{na glas-
ba s~asoma gotovo postala v{e~.
Na tej strani, kjer je Dravsko polje
precej odprto in se mimo vozi
veliko tujcev (sploh poleti), je
vpliv okolja na glasbo `e te`e
dolo~iti, ker prihajajo vplivi z vseh
vetrov. Glasbeni okus je tudi kate-
gorija, ki se z leti spreminja. ̂ e se
jezite, da ima va{e dete najraje
kak{ne Ra~ke ali tistega pevca, ki
ima samo eno obrv ~ez obe o~esi,
se pomirite. Glasbeni okus s~aso-
ma izzveni oziroma se profilira,
pogosto v nekaj podobnega, kar
poslu{ajo star{i. @e kot otrok lah-
ko po lokaciji va{ega nastanka
sklepate, kaj boste poslu{ali ~ez
20 let. ^e ste bili spo~eti v hro{~u
in sta oba star{a imela dolge lase,
boste kasneje verjetno prisegali
na stari rock. ^e pa izhajate iz
koruznega polja ob gasilski vese-
lici, pa je bolj verjetno, da vas
bodo kasneje pomirjali zvoki har-
monike. Kakor koli, noben okus
ni pravilen ali napa~en, bolj{i ali
slab{i. Mile Kiti}, Metalica, Oliver,
Modrijani ali pa ta moderni »tuc,
tuc« – izbira je samo va{a.p

GREGOR JURKO 
FOTO: ALEKSANDRA JELU[I^

Razstava »Horror« karikatur, Zagreb 2013
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Slovar~ek: AKROSPORA – spora na koncu glivi~nega filamenta, AMARNA – arheolo{ko najdi{~e v Egiptu, FAR[JE – ljudsko ime za grm robinjo,
NAINA – soproga Borisa Jelcina, SASAKI – japonski alpski smu~ar (Akira), VACAT – prazna stran, vakat.



17. Talumov dan za zdravje 
»Zdravo Talum«

bo potekal v soboto, 5. septembra 2015, z za~etkom ob 8. uri. 
Zbrali se bomo pred dvorano restavracije Pan.

Vsak bo lahko izbral eno izmed tradicionalnih {portnih dejavnosti: 
pohod, kolesarjenje (la`ja in te`ja proga), plavanje, tenis,
`e drugi~ boste lahko tudi spoznavali konje in jahanje.

Po dejavnostih bomo nogometnemu klubu Aluminij uradno predali defibrilator in se skupaj
podu~ili kako ga pravilno uporabiti.

Po dopoldanskem delu bo od 13. ure naprej potekalo tradicionalno dru`enje. 
Pridite in pre`ivite prijeten dan v dru`bi sodelavcev!

Vabljeni!


